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tuzemské banky 
finišují se změnami, 
které mají výrazně 
zrychlit zúčtování 
plateb. Další 
technologické 
novinky jako 
platby z mobilu 
na mobil 
mají rychle 
následovat.
Byznys / str. 7

Skanska chystá v Praze 
miliardový obchod
Skanska Property pracuje 
na prodeji kancelářského 
projektu Five na pražském 
Smíchově. Transakce by se 
měla uskutečnit letos. str. 3

Škoda vložila do rozšíření 
výroby 80 milionů
Škoda Transportation 
rozšířila možnosti výroby 
vlaků, lokomotiv a tramvají 
v plzeňském areálu. Přes  
80 milionů korun investova-
la do nové svařovny a provo-
zu lepení vozidel. str. 6

Pražské burze  
letošní rok svědčí 
Se 4,2 procenta růstu za bez-
mála dva měsíce aspirují 
české akcie na evropskou 
výkonnostní trojku. Praž-
skou burzu táhnou hlavně 
banky a energetika. str. 8

Města ruší kandidaturu. 
Bojí se předražených her
Z kandidatury na letní olym-
pijské hry 2024 odstoupily 
čtyři země. Zbývají poslední 
dvě města – Los Angeles 
a Paříž. Předchozí předra-
žené olympiády vystrašily 
i největší optimisty. str. 9
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Brexitové otazníky
víme, co by chtěla theresa 
mayová. Ale nevíme, co za 
to chce dát, říká státní 
tajemník pro evropské 
záležitosti tomáš Prouza.

rozhovor

str. 12–13

ze sněmu Ano
staronovým předsedou 
hnutí byl zvolen 
Andrej Babiš. Novými 
místopředsedy se stali 
richard Brabec  
a martin stropnický. 
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Informace, 
jak inovace 

mění tradiční 
finanční 

služby, přináší 
nový magazín  

e15 Premium, který 
vychází právě dnes.
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Temný rok panenek
Na trhu s hračkami to letos nebudou mít 
vůbec lehké panenky. Na pranýř se v Evrop-
ské unii dostala „šmírující“ hračka Cayla. 
Úřadům se nelíbí, že se panenka umí dětí 
vyptávat a nahrávat si odpovědi. Přes blue-
tooth by prý nevinně vypadající hračku mohli 
zneužít hackeři jako nastrčeného špiona. 
Vlastně byste si domů sami dobrovolně na-
sadili odposlouchávací štěnici, varují úřady. 
Otázkou je, jestli teprve humbuk, který se 
kolem panenky spustil, neupozorní do té doby 
nic netušící severokorejské agenty, teroristy 
z al-Káidy a maskované mimozemšťany na to, 
že je tu další nástroj ke špehování blahobyt-
ných Evropanů.

Barbie, nejprodávanější panenka na světě, 
zaznamenala také nechtěnou pozornost. Vlast-
ně spíš její jméno. V minulosti to už zažila, když 
ji dlouhá léta trápila shoda se jménem jednoho 
z nejhledanějších nacistických zločinců, gesta-
páka Klause Barbieho. Nyní zase děti v zámoří 
může mást, že tamější média často zmiňují 
Barbie v souvislosti s pašováním kokainu 
a vraždami. Přezdívku Barbie má totiž neblaze 
proslulý drogový boss Edgar Valdez Villarreal, 
toho času sedící v americkém vězení. Dostal ji 
kvůli své překvapivě jemné vizáži. Právě jeho 
svědectví má být klíčové v procesu s drogovým 
králem Joaquínem Guzmánem neboli Prckem, 
který byl minulý měsíc také vydán z Mexika 
do USA.

n Ministerstvo dopravy 
předkládá podruhé stej-
ný návrh se čtyřmi- 
liardovou dotací.

Jan Šindelář

Vláda se dnes vrátí k třaskavému 
tématu financování krajských 
silnic. Ministr dopravy Dan Ťok 
na jednání kabinetu nese už 
podruhé návrh, podle kterého by 
stát krajům letos přispěl na zde-
vastované silnice druhé a třetí 
třídy čtyřmi miliardami korun. 
„V návrhu se od minulého týdne 
nic nezměnilo,“ potvrdil mluvčí 
rezortu Tomáš Neřold. 

Třaskavost tématu přitom 
spočívá hlavně ve složení 
zmíněné sumy. Ministr dopravy 
Ťok se totiž dohodl s ministrem 
financí Andrejem Babišem, že 
krajům vypomohou částečně 
z vládní rozpočtové rezervy. 
Odsud by kraje měly dostat 
1,5 miliardy, zbylé 2,5 miliardy 
doplní Státní fond dopravní 
infrastruktury. 

Takový mix se ale nelíbí pre-
miérovi Bohuslavu Sobotkovi, 
který původně žádal pro kraje  
tři miliardy s tím, že by je minis-
tr dopravy měl celé nalézt u sebe 
v rezortu. Podle Sobotky jsou 
ve vládní rozpočtové rezervě 
čtyři miliardy a není dost dobře 
možné z ní takto velkou sumu 
odčerpat už v únoru. „Musíme 
to zvážit, předpokládám ale, že 
vláda už definitivně rozhodne,“ 
uvedl Sobotka. 

Jak se situace vyvine, není 
zatím jasné. V úvahu připadá 
především snížení částky z vlád-
ní rozpočtové rezervy. Drobný 
náznak vypustil minulý týden 
pouze Babiš, když po jednání 

vlády uvedl, že Sobotka by se 
zřejmě spokojil s uvolněním půl- 
miliardy z rezervy. Kraje by si 
tak přišly místo čtyř miliard 
pouze na tři miliardy, tedy 
na stejnou sumu jako loni a o mi-
liardu nižší než předloni. 

Stát přitom nemá žádnou 
povinnost přispívat krajům 
na regionální silnice. Hejtman-
ství totiž dostávají primárně 
miliardy skrze rozpočtové ur-
čení daní. Podle premiéra je le-
tošní státní příspěvek spojenou 
nádobou s platy řidičů v auto-
busové dopravě. Státní miliardy 
na krajské silnice údajně uvolní 
krajům ruce k dofinancování 
mezd.

vláda projedná peníze 
na krajské silnice

Zápisník  
Tomáše Stingla

Protagonisté dne

Andrej BABiš

přEdsEdA hnutí Ano

daniel křetínský

mAjitEl Eph

tom Perez

přEdsEdA dEmokrAtické strAny

stoprocentní podporu jako minule 
sice na víkendovém sněmu strany 
nezískal, přesto o tom, kdo je v ní 
šéfem, pochyb nebylo.

str. 4

v energetickém a průmyslovém hol-
dingu drží už 94 procent. dosavadní 
více než třetinový vlastník Patrik 
tkáč na něho převedl své akcie.

str. 7

Bývalý ministr práce Obamovy 
vlády bude novým předsedou de-
mokratické strany, která v poslední 
době prochází nelehkým obdobím.

str. 10

jedním ze zdrojů, odkud mohou kraje čerpat peníze na silnice, je Integrovaný 
regionální operační program. Od března do konce příštího roku budou moci 
podávat žádosti v takzvané druhé výzvě, kde je připraveno z evropských 
fondů deset miliard. Podobná suma byla i v končící první výzvě. Program 
má ale řadu omezení, týká se například jen nejdůležitějších krajských silnic 
vedoucích k páteřním státním trasám.

deset miliard  
z eu

mAtějská Pouť na pražském Výstavišti přivítala o víkendu první návštěvníky. lidé se mohou bavit na 
některé ze 115 atrakcí. Vedle kolotočů, lochnesky, střelnice nebo horské dráhy nechybí ani moderní zařízení 
včetně českého katapultu. Za atrakce lidé zaplatí od několika desetikorun až po více než stokorunu.
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Daniel Novák

Ještě letos by se v Praze 5 
měla uskutečnit velká 
realitní transakce. Develo-
perská společnost Skan-
ska Property tam pracuje 
na prodeji svého kancelář-
ského projektu Five. Vznikl 
předěláním staré tramvajo-

skanska chystá na smíchově miliardový obchod
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500 g

59.
90

250 g

119.-

Cena za 1 ks při 
koupi libovolné 
kombinace 3 ks 
vín z nabídky 
na této straně.
1 l = 79,92 Kč
Při koupi pouze 
1 ks cena 89,90 Kč. 
1 l = 119,87 Kč

0,75 l

59.
94

PECORINO 
ROMANO
italský tvrdý sýr z ovčího 
mléka, 1 kg = 476 Kč

MASCARPONE
čerstvý sýr 

ze smetany, 
1 kg = 119,80 Kč

BÍLÉ VÍNO 
SUCHÉ

12 % OBJ.

PODÁVAT 
PŘI: 10–12 °C

ČERVENÉ VÍNO
SUCHÉ

13 % OBJ.

PODÁVAT PŘI:
16–18 °C

ČERVENÉ 
VÍNO SUCHÉ

12,5 % OBJ.

PODÁVAT PŘI:
16–18 °C

MERLOT 
CABERNET

FRAPPATO 
 IGP SICILIA

ZIBIBBO 
IGP SICILIA

Nabídka zboží platí od 27. 2. do 5. 3. 2017 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. 
Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

od pondělí 
27. února

MERLOT
FRAPPATOOO 

TÝDEN
Italský

265725/16 inzerce

vé a později také trolejbu-
sové vozovny.

„Lze očekávat, že prodej 
projektu Five proběhne 
v letošním roce,“ uvedla ma-
nažerka Skanska Property 
Alexandra Tomášková. 

Zhruba polovinu nové 
budovy si pronajal americ-
ký farmaceutický gigant 

MSD. Rozšířil tam svoje ce-
losvětové IT centrum. Jeho 
hlavní část už provozuje 
v nedaleké administrativní 
stavbě Riverview v ulici 
Svornosti. Také to postavi-
la Skanska. Po dokončení 
a obsazení prodala v roce 
2014 objekt americkému 
fondu Invesco. 

Stejní Američané si 
od Skansky předloni 
rovněž koupili karlínské 
kancelářské centrum Corso 
Court, a to za 55 milionů 
eur. Částka převyšující 
v přepočtu jednu miliardu 
korun může být podobná 
i v případě aktuálního pro-
jektu Five. 

Skanska v současnos-
ti staví naproti nádraží 
Holešovice další administ-
rativní centrum Visionary. 
„O pronájmu budovy probí-
hají úzká jednání,“ dodala 
Tomášková. Na zveřejnění 
jmen konkrétních nájemců 
podle ní dosud čas nena-
stal. 

Léčebna bude  
v přístavbě polikliniky 
Léčebnu dlouhodobě 
nemocných chce Praha 6 
umístit nejspíš do přístavby 
polikliniky Pod Marjánkou 
v Břevnově. Dostavba za 
100 milionů korun vychází 
jako nejvhodnější možnost. 
Původní záměr byl využít 
pro ni část objektu, lidé se 
ale postavili proti. Památ-
káři aktuálně posuzují, 
jestli si objekt zaslouží 
památkovou ochranu. 

Hotel Diplomat  
koupili Thajci 
Pražský hotel Diplomat 
a polovina plzeňského 
hotelu Angelo změnily 
majitele. Od rakous-
ké firmy Warimpex je 
koupila thajská investiční 
společnost U City. Thajci 
nakoupili od Warimpexu 
akcie v celkové hodnotě 
180 milionů eur. Prodej se 
odehrál v rámci transakce, 
při níž do rukou Thajců 
přešly podíly v osmi vět-
šinou polských hotelech, 
informoval polský deník 
Rzeczpospolita.  

Emauzy představují 
odpůrce nacismu 
V Emauzském klášteře 
začala výstava mapující 
osudy sudetských Němců, 
kteří se z křesťanského 
přesvědčení postavili 
nacismu a zaplatili za to 
životem. Expozice nazvaná 
Svědkové lidskosti - Od-
půrci nacismu z řad su-
detoněmeckých křesťanů 
v letech 1938–1945 bude 
přístupná veřejnosti do 
konce března, od dubna 
pak bude putovat po 
republice. /čtk/

Krátce
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Babiš cílí na střední 
třídu, chce nižší daně

Pavel Otto

Před Centrem pohybové me-
dicíny na pražském Chodově 
to připomíná Staroměstské 
náměstí při přenosech spor-
tovních klání. Promotruck, 
kamion s obří obrazovkou, 
umožňuje sledovat dění ze 
sněmu hnutí ANO. Nejsou tu 
ale žádní diváci. Delegáti jsou 
uvnitř a sledují projev jedi-
ného kandidáta na předsedu 
Andreje Babiše.

 
BraBEc MuSí zHuBnouT
Babiš měl sobotní den hodně 
nabitý. Projevy mu podle jeho 
slov moc nejdou a ještě před 
sněmem proto absolvoval 
lekci češtiny. Problémy mu 
stále dělají koncovky sloves 
v infinitivu, české „t“ pořád 
změkčuje na slovenské „ť“. 
V jeho vystoupeních je to znát. 
Musí se česky učit dál.  

Stejně jako minule rokování 
moderuje ministr životního 
prostředí Richard Brabec. 

„Mám úkol od předsedy zhub-
nout deset kilo. Už vidím jeho 
štíhlou postavu, kterou mu 
tak závidím,“ vřele zve šéfa 
k řečnickému pultíku.

Babiš navrhuje snížení 
daně z příjmu lidem s výdělky 
do 113 tisíc korun měsíčně. 
Také chce razantně seškrtat 
počet členů parlamentu. Zru-
šil by Senát, kam se většina 

kandidátů ANO v loňských 
volbách nedostala. A poslanců 
stačí polovina. „I ministrů je 
zbytečně mnoho, stát vyha-
zuje peníze a daňová přiznání 
jsou složitá,“ stěžuje si ministr 
financí.

Pozornost fotografů vzbudí 
v okamžiku, kdy se vytasí se 
zvětšenou obálkou chystané 
publikace „Vize 2035 pro Čes-

kou republiku, pro naše děti“. 
Pod portrétem rozzářeného 
vůdce stojí „O čem sním, když 
náhodou spím“.

 
KonEc voDníHo BLaHoByTu
U řečnického pultu se střídají 
ministři ANO. Chlubí se, co 
se jim povedlo. Rázně působí 
ministryně pro místní rozvoj 
Karla Šlechtová. „Máme první 
i druhé housle,“ připomíná 
v narážce na Babiše a první-
ho místopředsedu Jaroslava 
Faltýnka. „Všichni na něco 
hrajeme. Nesmíme hrát 
falešně. Jsem připravena hrát 
co nejlépe,“ slibuje. Její mi-
nisterstvo je prý vidět všude 
na venkově.

Ministr Brabec říká, že je 
„menší drsoň“ než Babiš s Fal-
týnkem. Zavzpomíná, jak to 
měl těžké: „Když jsem nastu-
poval, říkalo se kozel zahrad-
níkem, tygr v masně“. Bude 
bojovat za konec „vodního 
blahobytu“, Česko má podle 
něj dražší vodu než Izrael.

BaBiŠův HoroLEzEcKý gEn
Před volbou předsedy Babiš 
zopakuje mantru, že největší 
pijavice jsou „tradiční politi-
ci“.  „Hrají si na levici a pravici, 
ale historicky mají stejný 
program − prachy a moc. Nic 
nevědí o problémech normál-
ních lidí,“ kritizuje miliardář.

Když burcuje k usilovněj-
ší práci před podzimními 
volbami, sál nedutá. „Jsem 
soutěživý, vždycky jsem byl. 
Je to oběť, skutečně oběť. Je to 
obrovský tlak, ale já ho samo-
zřejmě vydržím. Jsem urputné 
hovado, mám horolezecký 
gen,“ prohlašuje.

Místopředsedkyně hnutí 
Jaroslava Pokorná Jermanová 
vyzývá delegáty, aby se Babiše 
na něco zeptali. „Tak nikoho 
nevidím,“ konstatuje po chvíli 
a zahajuje hlasování. 

Stoprocentní podporu Babiš 
jako minule nezíská, má „jen“ 
94,7 procenta. „Nemám sto 
procent, takže jsem šťastný,“ 
směje se.

tygr v masně a žádné falešné housle

n Znovuzvolený lídr 
ANO Andrej Babiš 
nastínil program, 
s nímž hnutí půjde 
do říjnových voleb. 
Nad partají získal 
ještě větší moc, může 
měnit kandidátky.

Pavel Otto

Všem zaměstnancům s výděl-
ky do 113 tisíc korun měsíčně 
by se měly daně snížit, u lidí 
s vyššími příjmy zůstanou 
na současné úrovni. Firmám 
by se daně nezvyšovaly. 
A mohly by odvádět nižší so-
ciální a zřejmě i zdravotní po-
jištění, pokud ušetřené peníze 

vloží do mezd svých pracov-
níků. Možná se sníží i sazby 
daně z přidané hodnoty.

To jsou náměty znovuzvo-
leného lídra ANO Andreje 
Babiše z víkendového sněmu 
hnutí v Praze. Jsou protipó-
lem návrhu ČSSD na pro-
gresivní zdanění, které by 
postihlo hlavně lidi s příjmy 
nad 50 tisíc. Záměr mimo 
jiné odmítají lékaři. Babiš je 
také proti sektorové dani pro 
banky prosazované socialisty. 
Zrušil by i daňové pobídky. 

„Není dobrý nápad pena-
lizovat lidi, kteří mají příjmy 
nad padesát tisíc,“ řekl šéf 
uskupení, které je favoritem 
říjnových sněmovních voleb. 
Neupřesnil však, o kolik by 
daň z příjmu, odvody na pojiš-
tění a DPH snížil. 

Podle premiéra Bohusla-
va Sobotky (ČSSD) se ANO 
posouvá k ODS a TOP 09. 
„Zaměstnanci, rodiny s dětmi 
a senioři by měli zpozornět, 
tahle pravicová parta jejich 
zájmy hájit nebude,“ uvedl. 

Opozice nechápe, proč 
Babiš jako ministr financí 
přichází s takovou politikou 
až teď. „Za tři roky ve vládě se 
o snížení daní ani nepokusil,“ 
reagoval předseda ODS Petr 
Fiala.

Vedle zvolení Babiše do čela 
ANO mu sněm odsouhla-
sil vyšší pravomoci. Podle 
změněných stanov bude moci 
v kandidátních listinách pro 
jakékoli volby vyškrtávat či 
doplňovat jména nebo měnit 
pořadí kandidátů. Dosud 
měl tuto pravomoc jen výbor, 
v němž zasedají členové před-
sednictva hnutí a předsedové 
krajských organizací.  

Sněm vybíral i místopřed-
sedy. Novými se podle oče-
kávání stali ministři Martin 
Stropnický a Richard Brabec. 
Středočeská hejtmanka 
Jaroslava Pokorná Jerma-
nová a brněnský primátor 
Petr Vokřál funkce obhájili. 
Na pozici prvního místopřed-
sedy zůstal Jaroslav Faltýnek. 
 názory str. 11

2017

voleBní  
rok

urny se Plní. V případě volby místopředsedů byl boj o jejich 
křesla napínavější, než tomu bylo u předsedy hnutí.
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noví místopředsedové

herec, diplomat a ministr obrany patří už od voleb 
v roce 2013 k nejviditelnějším tvářím ANO. Opozice 
i Čssd mu vytýkají pomalé uzavírání strategických ar-
mádních zakázek, často mění náměstky pro akvizice. 

spekuluje se o něm jako o možném kandidátovi hnutí 
na prezidenta republiky. zvolení místopředsedou by mu 

mělo k boji o hrad pomoci. Přede dvěma roky usiloval o první-
ho místopředsedu ANO, nezískal však žádnou nominaci. Na řadového 
místopředsedu měl tehdy dvě, tentokrát sedm.

Přestože pracoval v řadě průmyslových podniků a šest 
let řídil lovochemii spadající pod Agrofert, což mu 
jako nastupujícímu ministrovi životního prostředí 
vytýkala ekologická sdružení, získal si respekt aktivis-

tů. Patří mezi úspěšné členy vlády, mimo jiné omezil 
kriminalitu spojenou s výkupem kovů. Poslanecká 

sněmovna velmi pravděpodobně schválí jeho verzi zákona 
o ochraně přírody. O vstup do nejužšího vedení ANO se neúspěšně 
pokoušel přede dvěma lety. tehdy měl dvě nominace, nyní sedm.

Martin Stropnický

Richard Brabec

Jaroslav Faltýnek Jaroslava Pokorná 
Jermanová

Petr Vokřál

Křeslo obhájili
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KDY: 16. 3. 2017, 9:00 – 13:00

Seminář o bezpečnosti vaší firemní sítě.  
ESET vás zve na seminář o aktuálních bezpečnostních hrozbách, technologiích ochrany firemních 
sítí a technikách prevence.

KDE: Multifunkční aula Gong (učebna č.5) REGISTRUJTE SE ZDARMA NA 
WWW.ESET.COM/CZ/TECHDAYS/

267211/12 inzerce

n Od delegátů sněmu 
ANO dostal staronový 
předseda necelých 
95 procent hlasů. 
„Jde to se mnou dole 
vodou,“ komentoval 
to šéf hnutí Andrej 
Babiš.

Martin Čaban

 Počet hlasů je sice horší 
než minule, ale nebojíte se, 
že výsledek dál posílí image 
ANO jako strany jednoho 
muže?
Nejsme strana jednoho muže. 
Hnutí si zvolí, koho chce. Kdy-
by nechtěli zvolit mě, pokud 
bude mít hnutí pocit, že nebu-
du plus, tak by mě nezvolili.

 Naznačil jste bezmála 
plošné snížení daní. To ne-
pochybně povede k rozpoč-
tovému výpadku. Kde na to 
chcete vzít?
Ano, ale je to otázka efektivity 
státu. Podle toho, jak je řízen, 
můžete uspořit na minister-
stvech nebo na Úřadu vlády, 
který má rozpočet 1,3 miliardy 
a zbytečně moc lidí. Stát dnes 
nefunguje efektivně. Když 
se podíváte na naše plány 
ohledně výběru daní, ať už 
jde o EET nebo kontrolní 
hlášení, je vidět, že to funguje. 
Jsem přesvědčený, že to půjde 
nastavit. Neříkám teď, o kolik 

procent daně klesnou. To mu-
síme spočítat. Ale nesouhla-
sím s tím, co navrhuje ČSSD, 
protože to jde proti domácí 
spotřebě. Je to atak na lidi, 
kteří mohou také odejít do za-
hraničí. Může to znamenat 
ještě větší nápor na odchody 
lékařů nebo jiných specialistů, 
které tady potřebujeme.

 Jaké bude hlavní téma 
kampaně a kdy budete mít 
hotový volební program?
Netuším, ale budeme mít pro-
gram, který pokryje všechny 
oblasti. Nechtěl bych o tom 
mluvit do detailů, ale doufám, 
že bude hotový v červnu.

 Už teď je jasné, že máte 
jinou představu o střední 
třídě než premiér Sobotka.
Ani experti nevědí, co je to 
střední třída. Pro mě někdo, 
kdo má 50 tisíc korun hrubé-
ho, není žádný velký boháč. 
A teď přichází ČSSD a chce 
mu navýšit daň na 32 procent 
ze superhrubé mzdy. Ty plány 
lidem vezmou peníze a zabrz-
dí se domácí spotřeba. Proto 
chceme snížit daně všem 
až na ty, pro něž dnes platí 
solidární přirážka, což se týká 
příjmů nad 113 tisíc.

 Není z ekonomického hle-
diska lepší se zaměřit na so-
ciální a zdravotní odvody?
Sociální pojištění je také téma, 
ale my se hlavně musíme 

kdo má 50 tisíc měsíčně, není boháč
zaměřit na sociální dávky. Ty 
se zneužívají. Jak je možné, že 
máme tolik nezaměstnaných, 
a firmy nemohou nikoho se-
hnat? Je tu zjevně skupina lidí, 
která je na dávkách a nechce 
jít do práce.

 Ale nezaměstnanost je 
dnes velmi nízká.
Pořád je tu 366 tisíc nezaměst-
naných.

 Není to už přirozená míra 
nezaměstnanosti, kterou je 
makroekonomicky zkrátka 
problém podkročit?
Ne, 366 tisíc nezaměstnaných 
lidí je stále strašně moc. Jsem 
přesvědčen, že je prostor 
dostat tyto lidi do práce.

 Premiér vám vyčetl, že 
jste se svými nápady přiblížil 
k ODS a TOP 09. Vůbec vás 
dost tlačí do pravo-levého 
souboje. Přijmete to?
Ne. Pro mě jsou to klišé. My 
jsme hnutí, které má nějaký 
program. Ten může být čás-
tečně v tom, že chceme nízké 
daně, efektivní a úsporný stát, 
který nebude zasahovat pod-
nikatelům a lidem do života. 
Také máme sociální cítění 
a říkáme, že máme nízké dů-
chody a nízké mzdy a že s tím 
chceme něco udělat.

 Vymezujete se vůči „pro-
hnilému systému“. Budou 
vám to teď voliči věřit?

Kritizujeme ale konkrétní 
věci. Nikdy jsem si nemyslel, 
že budeme muset poukazovat 
na problém korupce. Ale ten 
problém tady je. Reforma poli-
cie je jednoznačný důkaz. Zá-
věry vyšetřovací komise, kde 
spolupracovala ODS a ČSSD, 
potvrzují, že je to problém.

 Pro závěry komise hlaso-
val i váš poslanec Chalupa.
Ale ano, hlasoval. Ale to je jeho 
problém, jsme demokratické 
hnutí. Mě to nezajímá. Pro mě 
je důležité, co ta komise řekla 
– že chce omezovat státní zá-
stupce, že chce mluvit do per-
sonálního obsazení státního 
zastupitelství. Že vlastně poté, 
co Chovanec ovládl policii, 
chce paralyzovat státní zastu-
pitelství. To je nepřijatelné. 
Další příklad – registr smluv. 

ČSSD byla vždy proti, hráli 
jen divadlo. Boj proti korupci 
neskončil. Náš hlavní program 
ale je říct lidem: Dejte nám 
šanci zemi řídit a my vám 
ukážeme, že ji můžeme řídit 
jinak, než jste zvyklí.

 Půjčil jste si volební heslo 
Donalda Trumpa a chcete 
učinit Česko opět skvělým. 
Co vás na Trumpovi baví?
Trump má velkou výhodu, 
že byl zvolen ve většinovém 
systému. Jakmile byl zvolen, 
mohl rozhodovat. Nemá 
koaliční radu ani nápady 
koaličních partnerů, dopadové 
studie, komise a nekonečné 
porady s ministry. Neříkám, 
jestli rozhoduje správně, nebo 
špatně. Ale rozhoduje. To je 
při koaličním vládnutí velký 
problém.

stAronový PředsedA. Hnutí ano prý není stranou jednoho 
muže.
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n Nová svařovna 
umožní strojírenské-
mu gigantu o třetinu 
zvýšit výrobu hrubých 
staveb vlaků.

Jan Šindelář

Největší české strojírny Ško-
da Transportation od února 
významně rozšířily možnosti 
výroby vlaků, lokomotiv 
a tramvají v plzeňském areá- 
lu. Série investic v celkové 
výši přes osmdesát milionů 
korun směřovala především 
do vybavení nové svařovny 
a provozu lepení vozidel. 
„Díky novému pracovišti se 
kapacitní možnosti firmy 
v oblasti svařování hrubých 

škoda do rozšíření výroby 
vložila osmdesát milionů

O skupině Škoda transportation se poslední dobou mluví především 
v souvislosti s možným prodejem do čínských rukou.  Podnik by se 
mohl stát součátí konglomerátu CrrC. Číňanům by akvizice otevřela 
dveře na regulemi svázaný evropský trh. jednání zatím nedospěla 
ke hmatatelnému výsledku, podle informací debájz e15 ale vedení 
čínské firmy nedávno jednalo i na Úřadu vlády. /sin, tto/

škoda jako součást   
čínského konglomerátu CrrC 

Z energetiky

Indikativní 
cena plynu
Energetický regulační úřad 
podle zákona nemůže 
regulovat cenu komodity. 
Pro ochranu spotřebitelů 
připravil indikativní cenu 
plynu, což je prostý ukaza-
tel, díky němuž odběratel 
na první pohled pozná, zda 
za plyn neplatí příliš. Indika-
tivní cena mu pomůže lépe 
se zorientovat v nabídkách 
obchodníků. Poslouží rovněž 
jako argument při vyjedná-
vání s dodavatelem, byť je 
pro něho jen doporučující 
a nezávazná. 

Indikativní ceny plynu 
se zveřejňují čtvrtletně 
na webových stránkách ERÚ. 
Pro druhé čtvrtletí budou 
zveřejněny zítra.

Indikativní ceny plynu 
jsou rozdělené na tři skupiny 
podle charakteru odběru – 
Vaření, Ohřev vody a Otop. 
Obecně indikativní cena 
odráží cenu plynu na burze 

Alena Vitásková

a náklady i marži obchodní-
ka. Pokud odběratel porovná 
indikativní cenu s neregulo-
vanou částí ceny obchodníka 
(komodita a marže), zjistí 
rozdíl a potenciální úsporu, 
které by dosáhl, pokud by 
se rozhodl přejít k jinému 
obchodníkovi.

Indikativní cena je jedním 
z nástrojů, který má posílit 
zdravé tržní prostředí. 
Celková výše platby za plyn 
závisí zhruba z osmdesáti 
procent na jednotlivých 
obchodnících – zbytek je 
regulovaná složka stejná pro 
všechny obchodníky. 

Regulátor chce tímto opat-
řením vybídnout obchodní-
ky, aby pružně přistupovali 
ke změnám cen. Konečné 
spotřebitele z řad domác-
ností by ERÚ rád aktivizoval, 
aby nejen rozhýbávali trh, 
ale dopomohli si k nejlepším 
nabídkám.

Zveřejněním indikativní 
ceny chce ERÚ motivovat 
ke změně všechny domác-
nosti, které svým pasivním 
přístupem platí zbytečně 
moc za plyn – přitom by 
stačilo změnit produkt, 
popřípadě dodavatele. 

Autorka je předsedkyní ErÚ

staveb a konstrukcí vozidel 
zvýší zhruba o třetinu,“ uvedl 
technologický ředitel Jaromír 
Urbánek. Podle vedení firmy 
je to jedna z největších inves-
tic v poslední době. Zahrnuje 
například nákup nových 
svařovacích robotů, rekon-
strukci a rozšíření zkušeb-
ních kolejí nebo provoz pro 
testování a úpravu podvozků. 

„Nový provoz umožňu-
je svařování nerezových 
konstrukčních celků podle 
nejnovějších požadavků 
kvality, bezpečnosti práce 
i nutného oddělení pracovišť 
při svařování nerezových 
a standardních ocelí,“ doplnil 
Urbánek. Do nové haly se 
zároveň přestěhovaly svářeč-
ské provozy z jiných areálů. 

Díky tomu vzrostla kapacita 
hlavní montážní haly, která 
po odsunu svářečů slouží jen 
finální výrobě. Strojírna tam 
chce v příštích měsících poří-
dit nové technologie za deset 
milionů korun. 

Škoda teď pracuje na vla-
kových soupravách a loko-
motivách pro Deutsche Bahn 
Regio, bateriových tram-
vajích ForCity pro turecký 
Eskişehir nebo nízkopodlaž-
ních tramvajích pro Saskou 
Kamenici. Od posledně 
jmenované zakázky si slibuje 
průnik na německý tramvajo-
vý trh. Škoda Transportation 
také v polovině února ozná-
mila stomilionovou investici 
v dceřiné Škodě Electric, 
největším výrobci trolejbusů 
v Evropě. 

z PAnelákové kuChyně se firma ollies dorty za sedmnáct let existence vypracovala ve fir-
mu se stovkou zaměstnanců a osmdesátimilionovým obratem. teď chce z ostravy expandovat 
do Prahy, kde bude provozovat malou cukrárnu. Pokud by uspěla, vybudovala by poblíž metropole 
výrobnu. 

CUKRáRna na ZKoUšKU

Fo
to

 č
tk

restaurace v prosinci 
zdražily o tři procenta 
Ceny jídel, nealkoholic-
kých nápojů a čepovaného 
piva v restauracích vzrost-
ly z listopadu na prosinec 
o tři procenta. Při cenách 
jídel je to několikakoruno-
vý rozdíl, u půllitru piva 
osmdesát haléřů, ukazují 
údaje Českého statistické-
ho úřadu. Restaurace mu-
sely od 1. prosince zavést 
EET, současně klesla jejich 
DPH z 21 na 15 procent.
 

ray Service začíná 
vyrábět v indii 
Firma Ray Service ze Sta-
rého Města, která vyrábí 
kabelové svazky a elektro-
mechanické celky pro le-
tecký, armádní a automo-
bilový průmysl, zahajuje 
výrobu v Indii. Navázala 
obchodní partnerství se 
skupinou Elcomponics 
India sídlí nedaleko met-
ropole Dillí. /čtk/

Krátce
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n Téměř okamžité 
zpracování transakcí 
vyvolá revoluci v bez-
hotovostním plateb-
ním styku.

Marek Schwarzmann

Do roku 2020 zmizí dvouden-
ní prodlevy při vypořádávání 
příkazů k úhradě. Bankéři 
věří, že tato zásadní změna 
přivede na trh další techno-
logickou novinku v podobě 
plateb z mobilu na mobil 
v reálném čase pomocí bez-
drátové technologie NFC. Ta 
už teď umožňuje na bezkon-
taktních terminálech platit 
kartou, mobilem či hodinka-
mi. Tuzemští bankéři se podle 
informací deníku E15 přes 
půl roku domlouvají s cent-

rální bankou v rámci České 
bankovní asociace na souboru 
pravidel a technických norem, 
které by měly vést k takzva-
nému instantnímu clearingu. 
Tuto „bílou knihu“ mají již 
téměř hotovou a dolaďují jen 
technické detaily. 

„O okamžitých platbách se 
diskutuje v řadě evropských 
zemí a některé je už zavedly 
v praxi. ČNB tyto iniciativy 
sleduje a zavedení okamži-
tých plateb ve formě nového 
bankovního produktu pro 
provádění mezibankovních 
převodů v korunách v reál-
ném čase podporuje,“ uvedla 
mluvčí centrální banky Mar-
kéta Fišerová.

Okamžitý převod peněz 
může český klient využívat 
už nyní, ale jen v rámci plateb 
mezi účty vedenými u jedné 

banky. Rychlejší převod pak 
dokážou zvládat také menší 
a na českém trhu mladší fi-
nanční instituce. Mají novější 
systémy a zpracovávají méně 
platebních příkazů. 

Korporátní platební styk 
však podle všeho zůstane 
v módu klasického dvou-
denního clearingu. I kdyby 
totiž banky chtěly okamžité 
zpracování transakcí firmám 
zavést, nezvládaly by to zatím 
ani nejnovější a nejvýkonnější 
systémy.  více e15.cz

Banky chystají bleskové 
zúčtování plateb 

264518/33 inzerce

Jan Stuchlík

Konsorcium světových 
investorů zastupovaných 
společností Macquarie 
Infrastructure and Real 
Assets dokončilo nákup  
31 procent akcií společnosti 
EP Infrastructure, nejvý-
znamnější dcery Energe-
tického a průmyslového 
holdingu. 

Zároveň s vypořádáním 
této transakce získal Daniel 
Křetínský většinový podíl 
v EPH. Dosavadní více než 
třetinový vlastník Patrik 
Tkáč totiž své akcie podle 
zdrojů blízkých holdingu 
převedl na Křetínského. 
Ten tak vlastní 94 procenta 
EPH. Dalších šest procent 
mohou získat manažeři 

holdingu. Do EP Infra-
structure patří menšinové 
podíly ve slovenských 
plynárenských společ-
nostech, ve slovenském 
distributorovi elektřiny 
Stredoslovenská energetika 
a několik českých tepláren. 
EPH se na prodeji části 
EP Infrastructure dohodl 
s Macquarie loni na pod-
zim. Transakci musely ještě 
schválit antimonopolní 
úřady. Macquarie za akcie 
zaplatí zhruba 1,5 miliardy 
eur. 

EPH ze získaných peněz 
vyplatí investory z řad 
partnerů J&T zastoupených 
společností Biques, kteří 
za svůj čtvrtinový podíl bu-
dou inkasovat 1,25 miliardy 
eur.  více e15.cz

křetínský zcela 
ovládl energetický 
a průmyslový holding

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 27. února.

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/banky-chystaji-revoluci-v-bezhotovostnim-styku-bleskove-zuctovani-plateb-1329276
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/daniel-kretinsky-konecne-ovladl-energeticky-a-prumyslovy-holding-1329231
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Berkshire hathaway 

Čistý zisk investiční společnosti miliardáře Warrena Buffetta ve čtvrtém 
čtvrtletí vzrostl meziročně o 15 procent na 6,29 miliardy dolarů. O celé 
zlepšení se zasloužil účetní zisk založený na všeobecném růstu hodnoty 
akcií a finančních derivátů od listopadového zvolení donalda trumpa 
americkým prezidentem.

Aston martin

luxusní britská automobilka loni prohloubila ztráty, ze kterých se 
nemůže dostat už šest let: loni vzrostly o 27 procent na 162,8 milionu 
liber, příčinou byl pád libry, který se projevil na nákladech financování. 
Firma předpokládá, že ze ztrát jí pomůže úspěšný prodej nového 
modelu dB11. Prodeje automobilky vzrostly o 1,9 procenta na  
3687 vozů, zaostala za svými rivaly Ferrari a mclaren. 

volkswagen Group

Provozní zisk německé automobilové skupiny před odpisem 
jednorázových nákladů loni vzrostl o 14 procent na rekordních  
14,6 miliardy eur. letos by měla zůstat ziskovost skupiny stabilní,  
uvedla společnost. Celkové výsledky za loňský rok volkswagen vydá  
14. března. /čtk/

Výsledky

n Českým akciím letos 
nahrává slabá koru-
na, část zahraničních 
spekulantů do nich 
krátkodobě parkuje 
své peníze.

Jaroslav Bukovský

Pražské burze letošní rok 
svědčí. Se 4,2 procenta růstu 
za bezmála dva měsíce aspi-
rují české akcie na evropskou 
výkonnostní trojku, oproti 
kontinentálnímu průměru 
pak letos berou zatím takřka 
dvojnásobek. Vedle solidního 
byznysu hlavních tvůrců 
indexu PX nahrává domá-
címu trhu i dočasný faktor 
jménem slabá koruna. Část 
zahraničních spekulantů 
totiž investuje do akcií v prů-
běhu čekání na ukončení 
devizových intervencí České 
národní banky.  

„Očekávané posílení 
koruny po skončení devizo-
vých intervencí ČNB vede 
investory k tomu, že jsou 
vůči českým akciím o něco 
vstřícnější,“ tvrdí hlavní 

ekonom UniCreditu Pavel 
Sobíšek. Zatímco doposud 
se příliv spekulativního 
kapitálu odrážel primárně 
v rostoucích cenách českých 
státních dluhopisů, zvláště 
letos si prý kapitál začal více 
všímat akcií.

„Spekulace na silnější 
korunu mohou podporovat 
zájem o české akcie 
ještě i celý letošní 
rok,“ zdůrazňuje 
ekonom BH Se-
curities Martin 
Vlček s tím, 
že k obratu 
nemusí dojít 
ani spolu 
s uvolněním 
kurzu koruny, 
který centrální 
bankéři dle svých 
slov směrují na konec 
prvního pololetí. „Neza-
pomínejme ale, že jde jen 
o krátkodobý faktor, postoj 
investorů vůči Praze se jinak 
v zásadě nezměnil,“ dodává 
Sobíšek.

Růst pražské burzy  
dodávají primárně bankovní 
a energetické akcie. ČEZ, 
Komerční banka či Moneta 

letos shodně vydělaly  
akcionářům přes pět  
procent, horkou kartou jsou 
zatím s patnáctiprocentním 
zhodnocením akcie  
Unipetrolu. Šesti procenty 
zisku pak do pražského 
skóre promluvily i akcie O2. 
„Dosavadní dobrá výkonnost 
indexu může přitáhnout 

pozornost těch investo-
rů, kteří si doposud 

moc nevšímali 
příznivého 

makro obráz-
ku regionu 
a postupně 
se oživující 
ziskovosti 

firem,“ připo-
míná analytik 

České spořitelny 
Petr Bártek.

Růstovým lídrem 
akciové Evropy je Polsko, 
tamní index WIG od ledna 
posílil o více než 13 procent, 
dvojkou je pak s bezmála pěti 
procenty burza ve Vídni. Ev-
ropský index Stoxx Europe 
sdružující akcie šesti stovek 
největších evropských firem 
pak letos zatím posílil o dvě 
procenta.  názory str. 11

Pražská burza je 
mezi evropskými 
premianty

Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,557

Čína 1 3,710

dánsko 1 3,634

emu 1 27,020

Chorvatsko 1 3,637

japonsko 100 22,695

Kanada 1 19,429

maďarsko 100 8,756

Norsko 1 3,058

Polsko 1 6,268

rusko 100 43,834

Švédsko 1 2,839

Švýcarsko 1 25,370

turecko 1 7,112

usA 1 25,468

velká Británie 1 31,975

Kurzovní lístek ČnB Platnost od 24. 2. 2017 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

Cetv 71,00   -0,91 % 

Čez 452,00   -1,09 % 

erste Bank 757,60   -3,23 % 

Fortuna 99,00   1,80 % 

Kofola 398,00   -0,65 % 

KB 921,00   -1,05 % 

moneta 86,05   -0,64 % 

O2 Cr 274,40   -0,22 % 

Pegas 838,00   0,38 % 

Philip mor. Čr 13 364,00   -0,42 % 

tmr 685,00 0,74 %

unipetrol 212,50   0,24 % 

vIG 611,90   -0,57 % 

Celkový objem (v tisících korun) 863 990

akcie na pražské burze 24. 2. 2017 

Pražská 
burza vykázala

za dva měsíce růst o

4,2
procenta, třetí 

nejvyšší
 v Evropě.

nové dAně. Společnosti jako amazon či Facebook by paradox-
ně po snížení daní prezidentem trumpem mohly platit více. 
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Arsen Lazarevič

Plánované daňové škr-
ty prezidenta Donalda 
Trumpa, které se zakládají 
především na snížení daně 
z příjmů firmám z 35 na  
15 procent, by mohly pomo-
ci řadě amerických firem 
a korporací. Některé z nich 
ale na tom mohou být hůře 
v případě, že dojde ke zru-
šení speciálních daňových 
odpočtů. Vyplývá to z ana-
lýzy televize CNBC.

Polepšit by si mohla 
například společnost Visa, 
která v období 2008 až 2015 
zaplatila na dani z příjmu 
průměrně 33 procent ročně. 
Druhým velkým plátcem 

daní je WalMart, který za-
platil ve stejném období  
31 procent. Naopak by si 
mohl pohoršit Amazon, 
jehož efektivní zdanění 
dosahovalo průměrně jen 
11 procent. Podle výroční 
zprávy dosáhla společnost 
takto nízkých daní díky 
využití akciových odpočtů, 
specifických odpisů či 
odpočtů za výzkum a vývoj. 
Pokud v rámci daňového 
balíčku Donald Trump 
tyto odpočty ztíží, pak by 
si mohl Amazon pohoršit. 
Zaplatit více by mohl i Face-
book, který ve stejném 
období odvedl průměrně  
16 procent.  
 více e15.cz

daňový balíček 
nepomůže všem

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/trumpuv-danovy-balicek-vsem-rozhodne-nepomuze-amazon-si-brzy-priplati-1329279


n Kandidaturu 
na olympiádu 2024 
stáhly už čtyři země. 
V minusu dříve skon-
čily hry v Sydney 
2000, v Aténách 2004, 
v Turíně 2006 a téměř 
určitě i zimní hry 
v Soči 2014.

Tomáš Stingl

Jsou drahé, jejich přínos je 
sporný a původní rozpočet 
vždycky nekontrolovatel-
ně navýšen. To jsou hlavní 
důvody, kvůli nimž dávají 
města ruce pryč od olympij-
ských her.  Otazník tak začí-
ná viset nad konáním letních 
her v roce 2024. Kandidaturu 
na jejich pořádání postupně 
stáhly Boston, Hamburk 
a Řím. Minulý týden stáhla 
přihlášku i Budapešť a to 

pod tlakem protestní petice 
občanů. „Mnoho lidí se bojí, 
že by náklady byly nezměr-
né,“ uvedl v rozhovoru pro 
list The Budapest Times 
jeden z organizátorů petice 
Miklós Hajnal. Ve hře tak 
zůstávají už jen Paříž a Los 
Angeles. Šance amerického 
města ovšem zase oslabuje 
to, že organizovalo letní 
olympiádu relativně v ne-

dávné historii – v roce 1984. 
Pro Paříž pak hovoří fakt, 
že to bude sto let, co město 
poslední hry hostilo.

Dříve platilo, že kandidáti 
výběrové komisi o překot 
nadbíhali, aby upřednostnila 
jejich město. Ztráty přede-
šlých olympiád ale zájem 
zchladily. V minusu skončily 
hry v Sydney 2000, v Até-
nách 2004, v Turíně 2006 

a téměř určitě i zimní hry 
v Soči 2014. Ty byly s ast-
ronomickou cenou skoro 
dvaadvacet miliard dolarů 
také suverénně nejdražší 
olympiádou dějin, když 
překonaly i neméně závratný 
účet patnáct miliard dolarů 
za předchozí olympiádu 
v Londýně. 

Relativně dobře zakončily 
účetnictví jen skromnější 
hry ve Vancouveru v roce 
2010 a také olympiáda 
v Pekingu 2008, která jako 
jediná v moderní historii 
v podstatě dodržela původ-
ně  navrhovaný rozpočet. 
„Nejvíce překročila náklady 
letní olympiáda v Montrealu 
v roce 1976, a to o 720 pro-
cent,“ připomíná nedávná 
studie Univerzity v Oxfordu. 
Zatím poslední olympiá-
da loni v Rio de Janeiru se 
oproti původnímu rozpočtu 
prodražila o jednapadesát 
procent.

města se bojí předražených her
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Cena každé přijaté SMS je 99 Kč vč. DPH (zahrnuje poštovné i balné). Provozuje CN INVEST, a. s., 
infolinka 296 363 199 ve všední dny 8–16 hod.,mobil@cninvest.cz, www.platmobilem.cz.

POŠLETE SMS NA ČÍSLO 902 11 VE TVARU:
FINTECH  JMÉNO  PŘÍJMENÍ  ADRESA  MĚSTO  PSČ

OBJEDNÁVEJTE 

I PŘES 
SMS!

PRÁVĚ 
V PRODEJI

JAK
PŘEŽIJÍ

ČESKÉ PENÍZE
V INTERNETOVÉ

DOBĚ?

266931/47 inzerce

 pramen university of oxford

Kolik stály olympiády (v miliardách dolarů)

Země
Konečné 
náklady

Rozpočet 
překročen o

Atény 2004 Řecko 2,9 49 %

Turín 2006 itálie 4,4 80 %

Peking 2008 Čína 6,8 2 %

Vancouver 2010 kanada 2,5 13 %

Londýn 2012 Velká Británie 15 76 %

Soči 2014 rusko 21,9 289 %

Rio de Janeiro 2016 Brazílie 4,6 51 %

Boeing míří 
do evropy
Americký výrobce letadel 
Boeing otevře v Británii 
továrnu na součástky a in-
vestuje dvacet milionů li-
ber. Továrna v zemi, která 
odchází z Evropské unie, 
bude prvním závodem  
Boeingu v Evropě. V se-
veroanglickém Sheffieldu 
bude firma vyrábět ovla-
dače vztlakových přistá-
vacích klapek na křídlech 
pro boeingy 737, 737 MAX  
a 777 nové generace.

Investice v Británii je 
součástí strategie Boeingu 
na soustředění výroby 
klíčových komponentů 
a systémů v USA a Britá-
nii. Cílem firmy je snížit 
náklady dodávek. Evrop-
ský konkurent Boeingu 
Airbus soustředí v Bri-
tánii většinu své výroby 
a vývoje křídel. Ve dvou 
závodech tam zaměstnává 
celkem asi deset tisíc lidí. 
/čtk/
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n Nový lídr má před 
sebou těžký úkol 
stmelit poraženou 
stranu. 

Karolína Flaszová

Vyvést americké demokraty 
z krize se pokusí někdejší 
ministr práce Tom Perez. 
Členové Demokratického ná-
rodního výboru ho v sobotu 
zvolili za nového lídra stra-
ny. Připadne mu nesnadný 
úkol sjednotit její frakce.

„Jednotná Demokratická 
strana není jen naší nejlep-
ší nadějí, je to noční můra 
Donalda Trumpa,“ prohlásil 
Perez a vyzval k boji proti 
„nejhoršímu prezidentovi 
v historii Spojených států“. 
Trump zvolení Pereze vzápě-
tí komentoval na Twitteru. 
„Nemohu být spokojenější 
za něj ani za Republikánskou 
stranu,“ podotkl. 

Výběr nového demokra-
tického šéfa v Atlantě nebyl 
snadný. Perez zvítězil až 
v druhém kole volby, kdy 
porazil svého rivala Keitha 
Ellisona o 35 hlasů. Strana se 

snaží vzpamatovat z listopa-
dové volební porážky, po kte-
ré připadl republikánům 
nejen Bílý dům, ale i obě 
komory Kongresu. Uvnitř 
partaje navíc panuje napětí 
mezi jejím establishmentem 
a progresivním 
proudem, které 
se otevřeně 
projevilo už 
v prezi-
dentských 
primár-
kách. 

Pětapa-
desátiletý 
Perez, který 
řídil minis-
terstvo práce 
během druhého 
prezidentského období Ba-
racka Obamy, je považován 
spíše za představitele první 
skupiny. Třiapadesátiletého 
Ellisona naproti tomu pod-
poroval neúspěšný uchazeč 
o stranickou prezidentskou 
nominaci Bernie Sanders. 
Jeho tábor dal po oznámení 
výsledků hlasování najevo 
skandováním nespokoje-
nost. Nový lídr se ale zasadil 
o jmenování svého konku-

renta místopředsedou par-
taje a oba vyzvali delegáty 
k jednotě. „Nemůžeme si 
dovolit ten luxus, že vyjdeme 
z této místnosti rozděleni,“ 
zdůraznil Ellison. 

Jak Perez, tak Ellison před-
stavují v americké politice 

určité milníky. Perez se 
narodil imigrantům 

z Dominikánské 
republiky a stal se 
prvním stranic-
kým předsedou 
latinskoameric-
kého původu. 

Ellison je prvním 
muslimem, který 

byl zvolen do Kon-
gresu. Oba nyní slibují, 

že se zasadí o skutečnou 
proměnu strany. Perez tvrdí, 
že demokraté musejí vyrazit 
na předměstí a venkov a tam 
hovořit s lidmi.

Nový lídr také musí 
neprodleně začít praco-
vat na shánění sponzorů 
a vhodných kandidátů pro 
volby zákonodárců v roce 
2018. Už nyní by také měl 
zahájit přípravu půdy pro 
boj o nominaci do příštího 
prezidentského klání. 

demokraté vsadili 
na toma Pereze

Vítěze
Toma Pereze 

dělilo od poraženého 
rivala Keitha Ellisona

35
hlasů ve druhém 

kole volby.

neGACe není ProGrAm. nový předseda slíbil zkonsolidovat demokraty, kteří se po volební kata-
strofě omezují jen na odmítání jakýchkoli kroků republikánského prezidenta Donalda trumpa.
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Za významným projevem 
snahy o normalizaci vztahů 
mezi sunnitskou Saúdskou 
Arábií a převážně šíitským 
Irákem lze považovat 
včerejší oficiální návštěvu 
saúdskoarabského ministra 
zahraničí Ádila Džubajra 
v Bagdádu. Jako první šéf 
saúdskoarabské diploma-
cie, který přijel do Iráku 
od roku 2003, se Džubajr 
setkal s vysokými iráckými 
představiteli. S iráckým 
premiérem Hajdarem 

Abádím a se svým protějš-
kem Ibráhímem Džaafarím 
hovořil Džubajr o bilate-
rální spolupráci zejména 
v boji proti bandám Daeš, 
což je arabská zkratka pro 
Islámský stát.

Džubajr také svým irác-
kým hostitelům oznámil, 
že Rijád jmenuje nového 
velvyslance v Bagdádu, kte-
rý nahradí Sámira Sabhana, 
odvolaného po loňském 
diplomatickém incidentu. 
/čtk/

irák a saúdská Arábie 
normalizují vztahy

Macron si dojednal setkání s Merkelovou

Nezávislý kandidát na francouzského prezidenta Emma-
nuel Macron, který je nyní favoritem voleb, se 16. břez-
na sejde s německou kancléřkou Angelou Merkelovou. 
Macron se už před týdnem sešel v Londýně s britskou 
premiérkou Theresou Mayovou.

Trump bortí kvůli novinářům tradice

Americký prezident Donald Trump se nezúčastní tradiční 
galavečeře s novináři akreditovanými v Bílém domě. 
Oznámil to v sobotu na svém twitterovém účtu. Trump 
v minulosti často kritizoval sdělovací prostředky, které 
obviňuje z šíření vylhaných zpráv.

Čech Jašek odsouzený v Súdánu byl propuštěn

Súdánský prezident Umar Bašír nařídil propuštění Čecha 
Petra Jaška (24), který byl v zemi odsouzen za „protistátní 
činnost včetně špionáže“ k dvacetiletému trestu. Jaška se 
rozhodl do Česka přivézt ministr zahraničí Lubomír Za- 
orálek, který v Súdánu jednal o jeho propuštění. /čtk/

Krátce

k PoChodu připomínajícímu druhé výročí vraždy ruského 
opozičního politika Borise němcova se v centru Moskvy sešlo 
kolem 15 tisíc lidí. Zástup stoupenců a příznivců opozice bez 
větších incidentů prošel centrem Moskvy a na Prospektu 
akademika Sacharova vyslechl projevy opozičních řečníků. 

VZPoMínKa
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 Sešli jsme se také proto, abychom 
požadovali politické reformy 
a propuštění politických vězňů,

řekl ruský opoziční aktivista Ilja jašin účastníkům 
moskevského pochodu k uctění památky 
zavražděného Borise Němcova.
str. 10
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Glosa

ČNB naděluje
Pražská burza letos zažívá svůj neurčitý počet minut 
slávy. Na dvouměsíčním zisku přes čtyři procenta se sice 
drobák s několika tisícovkami vyšetřenými k hazardu 
neudělá, na evropském pískovišti je ale Praha zatraceně 
dobře vidět. Mít ale u kotníků Němce se českým burziá-
nům zrovna často nestává.

Legenda o zlaté české uličce má však přinejmenším dvě 
slabiny. Zatímco nízká srovnávací základna je pro Prahu 
už žolíkem poněkud otřepaným, letos navíc naděluje ČNB, 
a to v očích říčných zahraničních spekulantů hypotézu 
o posílení české měny. Cokoli s korunovou cenovkou 
tak mizí z krámů jako teplé housky, dluhopisy a akcie 
nevyjímaje. Ostatně fundamenty Česka spekulanty příliš 
netáhnou. Ačkoli domácí ekonomika loni přidala 2,3 pro-
centa, pražská burza více než tři ubrala. Účinnější náplast 
na chronické bolesti než uvolnění koruny si pražská burza 
letos mohla přát jen stěží.
 Jaroslav Bukovský

Já nechci, aby můj manžel voněl sexy. Chci, aby můj manžel 
voněl ženatě!

ANO jde 
za výhrou. 
Přes mrtvoly
Na víkendovém sněmu ANO 
se odehrálo, jako na každé 
stranické akci podobného 
typu, mnoho věcí k posmí-
vání. Jenom při něm víc než 
jindy a jinde současně běhal 
mráz po zádech. Jako když 
jeden z delegátů sněmu 
za řečnickým pultíkem 
omylem pozdravil předsedu 
a místopředsedy slovy „vá-
žené představenstvo“. Jako 
když ministr Richard Brabec 
reagoval na výzvu Andreje 
Babiše, aby jej kolegové ne-
váhali kritizovat: „Já myslím, 
že šéf je moc hubený.“ 

Celkové poselství sněmu to-
tiž vůbec k smíchu není. ANO 
je natěšené na volební výhru 
a během sněmu se v tomto 
směru vůbec neuvažovalo 
o tom, zda, ale jen o kolik své 
soupeře porazí. Jeho vnitřní 
disciplína je absolutní, vůle 
k vítězství nezpochybnitel-
ná. To všechno by nebylo 
nic špatného. Problém je 
ovšem v tom, co všechno jsou 
členové ANO s vyhlídkou 
moci před očima ochotní této 
ocelové kondici obětovat. 

Odpověď zní: úplně cokoli. 
A principy demokratického 
fungování politické strany 
letěly komínem jako první. 
Andrej Babiš se po změně 
stanov stal absolutním 
vládcem nad všemi kan-
didátními listinami hnutí 
– může na ně napsat nebo 
z nich vyškrtnout, koho bude 
sám chtít. Všechny příleži-
tosti k diskuzi na stranickém 
sněmu byly promrhány. 

Nezazněl jediný hlas kritický 
vůči vedení. Takhle nevypa-
dá strana, která je jednotná. 
Tak vypadá strana, která je 
uvnitř zcela mrtvá, respek-
tive je jen schránkou zájmů 
jediného člověka. Člověka, 
který se nijak netají tím, že 
podobně efektivní autori-
tářský model řízení by rád 
aplikoval i na stát, v čemž 
mu zatím brání juniorní 
pozice ve vládní koalici.

To všechno ale nejspíš 
nebude moc zajímat voliče. 
Těm Babiš zatím nabídl 

ochutnávku, náznaky pro-
gramových bodů, ale pro 
jeho marketingovou mašinu 
nebude problém je postupně 
zabalit do lákavého obalu. 
A až se v něm objeví téměř 
plošné snížení daní, snaha 
o výrazné zmenšení parla-
mentu, důraz na boj se zne-
užíváním sociálních dávek 
a pár dalších věcí, bude to 
produkt, který snadno najde 
kupce. Zvláště když prodáva-
jící bude obratný a zocelený 
švihák a nebude, obrazně ře-
čeno, zatěžovat kupce svými 
problémy v práci a v rodině. 

Tradiční strany čeká 
složitý úkol. Jistě budou 
upozorňovat na autori-
tářskou povahu Babišova 
hnutí. Budou mít pravdu, ale 
stačit to nebude. Ne pokud 
nedokážou přidat vlastní 
myšlenku a program. Pravo-
-levý souboj, do nějž premiér 
Sobotka Babiše usilovně 
zatahuje, v tomto směru není 
špatný tah, jakkoli konkrétní 
Sobotkovy nápady špatné 
jsou. Babiš se sice brání, že 
pravá a levá jsou pro něj kli-
šé, ale pozice proti Sobotkovi 
chtě nechtě zaujímá. Tím 
se nechává vmanipulovat 
na pravou půlku hřiště, kde 
mu hrozí ztráta části voličů. 
Ovšem tato snaha může při-
jít vniveč, pokud ČSSD nedo-
káže za 14 dní na svém sjezdu 
alespoň trochu srovnat řady. 
Babiš si jde pro výhru a jde si 
pro ni přes mnohé mrtvoly. 
Mrtvola rozhádané ČSSD ho 
ani nepřibrzdí.

Komentář

Martin Čaban

Tradiční strany čeká 
složitý úkol. Jistě 
budou upozorňovat 
na autoritářskou po-
vahu Babišova hnutí. 
Budou mít pravdu, 
ale stačit to nebude. 



Martin Čaban

 K jednáním o nástupci 
ministra průmyslu Jana 
Mládka se vyjadřovat ne-
chcete. Prezident Miloš Ze-
man ke spekulacím o vašem 
jménu uvedl, že by se vás 
nejprve musel zeptat, jestli 
víte něco o českém průmys-
lu. Co byste mu odpověděl?
Odpověděl bych mu asi totéž, 
co by mu řekli lidé z vedení 
Svazu průmyslu, z Hospodář-
ské komory i z byznysu, kteří 
mě znají. Že o české ekono-
mice, a zejména o potřebě 
její modernizace toho vím 
hodně. Že mám jasno v tom, 
co je potřeba udělat, abychom 

dokázali lákat více investic 
s vysokou přidanou hodnotou 
místo dalších montoven. Lidé 
z energetiky by mu řekli, že 
o energetice toho vím také 
dost, protože všechna citlivá 
jednání o evropské energetice 
šla přese mne. A mám dost 
jasný názor na to, jak lépe pro-
pojit využití evropských a do-
mácích peněz na efektivnější 
podporu české ekonomiky.

 Premiér Sobotka se 
rozhodl odvolat Jana Mlád-
ka zejména proto, že mu 
nevyhovovala jeho aktivita 
v jednáních o snížení cen 
mobilních dat. Jak jste se 
v tomto boji angažoval vy 

z pozice koordinátora digi-
tální agendy?
Opakovaně jsem minister-
stvo průmyslu žádal, aby 
spolu s ČTÚ a antimonopol-
ním úřadem tlačilo na větší 
konkurenci a lepší ochranu 
spotřebitelů. Pokud chceme 
zmodernizovat českou eko-
nomiku, musíme pro to mít 
především infrastrukturu – to 
znamená dostatečné pokrytí 
internetem, dostatečnou 
rychlost a dostupné ceny. 
Pokrytí se zlepšuje, ale s rych-
lostí jsme pozadu. A ceny 
pro běžné klienty jsou tak 
vysoké, že mají negativní vliv 
na poptávku po mobilních 
službách a proti jiným zemím 

výrazně zaostáváme. Vysoké 
ceny dat jsou vyvolány nízkou 
konkurencí na trhu. 

 Rozhýbat trh mobilních 
operátorů si premiér vytkl 
jako prioritu, když ozna-
moval, že se řízení rezortu 
ujme dočasně sám. Budete 
mu k ruce?
Rozhodně ano. S Markem 
Ondrouškem, náměstkem 
ministra Chvojky, a kolegy 
z digitýmu máme připraveny 
náměty, které by minister-
stvo průmyslu mělo realizo-
vat jak při podpoře konku-
rence mezi operátory, tak při 
výstavbě digitální infra-
struktury. Peníze z fondů EU 
jsou připraveny, je potřeba je 
konečně začít čerpat.

 Jaká bude vaše role 
v parlamentních volbách?
Bavíme se o tom s kolegy 
v Praze, rozhodnutí padne 
po sjezdu ČSSD. Není důvod 
kandidátní listinu dělat teď, 
budou se uzavírat až koncem 
jara.

 
 Kromě varianty, že byste 

vedl pražskou kandidátku, 
je ve hře ještě nějaká jiná?
Nemá smysl uvažovat nad 
ničím jiným, než je Praha.

 Vedete pracovní skupi-
nu, která se zabývá českou 
pozicí a strategií vyjedná-
vání o brexitu. Na zákla-
dech se nedávno shodli 
předsedové všech parla-
mentních stran. Co bude 
pro Česko zásadní?
Jde o tři věci. První je co 
nejmenší omezení pro české 
podniky v přístupu na brit-
ský trh. Potřebujeme chránit 
naše pracovní místa. 

Druhou prioritou je garan-
ce práv Čechů, kteří dnes žijí 
ve Velké Británii. Já s nimi 
mluvím. Oni tam žijí deset 
let. A pak za nimi přijdou 
jejich šéfové a řeknou, máme 
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 Brát si evropany 
v Británii a Brity 
v evropě jako rukojmí 
debat o penězích 
a byznysu by mi 
přišlo strašně nefér.
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unie má design pro normální 
časy. ty teď ale nejsou
n Už podruhé se o něm spekulovalo jako o novém ministru 
průmyslu za odvolaného Jana Mládka. Zatím bude ale 
rezort řídit sám premiér a ani tomáš Prouza o možných 
jednáních mluvit nechce. Jako státní tajemník pro evropské 
záležitosti a vládní koordinátor digitální agendy má práce 
dost i bez ministerstva. Vede skupinu, jež se zabývá strategií 
vyjednávání o brexitu a českou pozicí: „Víme, co by chtěla 
Theresa Mayová. Ale nevíme, co za to chce dát,“ říká Prouza. 



tě rádi, ale vůbec netušíme, 
jestli si tě tady budeme 
za rok za dva moci nechat – 
ať už právně nebo politicky. 
Pak vidíte nápad některých 
konzervativců, aby britské 
firmy zveřejňovaly jmenné 
seznamy cizinců, kteří u nich 
pracují. To je věc úchylná, 
když to řeknu diplomaticky. 

A třetí priorita – aby Bri-
tové doplatili své finanční 
závazky, které vůči unii mají 
do roku 2020, i když třeba 
odejdou o rok dřív.

 Předpokládám, že byste 
si přál, aby EU měla v jedná-
ních s Brity jednotný postoj.
Musíme ho mít. Dohodu 
budou nakonec schvalovat 
členské státy. O mandátu pro 
vyjednávání se rozhoduje 
jednomyslně. 

 Ministr vnitra Chovanec 
se nechal slyšet, že Česko by 
mělo zahájit jednání s Brity 
samostatně, protože hle-
dání společné pozice bude 
trvat dlouho.
To byl nápad pana ministra 
Chovance, který nijak nere-
zonoval u nikoho jiného.

 Od referenda o brexitu 
uběhlo víc než půl roku. 
O kolik jsme dnes vlastně 
chytřejší, pokud jde o to, 
jak bude odchod Britů z EU 
vypadat?
Jsme chytřejší o to, že víme, 
že varianty, které by dávaly 
největší smysl, nemají šanci. 
Britové je nechtějí. Nechtějí 
zůstat součástí vnitřního 
trhu, nechtějí zůstat součástí 
celní unie. Zároveň víme, co 
by chtěla Theresa Mayová. 
Nevíme ale, co chce Británie 
dát za to, co si chce vzít. 
Alespoň už víme, nad čím už 
nemá cenu přemýšlet.

 Myslíte, že někdy byla 
ve hře jiná možnost než 
tvrdý brexit?
Ekonomicky ano, ale politicky 
tam šance nebyla. Kterákoli 
jiná varianta by znamenala, 
že by Britové museli akcepto-
vat nějaký volný pohyb lidí, 
museli by akceptovat jurisdik-
ci Evropského soudního dvo-
ra. Velmi výrazně se oddělilo 
to, co by bylo dobré ekono-
micky a co je Theresa Mayová 
schopná přežít politicky.

 Když mluvíte o ekono-
micky dobrých variantách, 
vlastně mluvíte o tom, že by 
Britové zůstali v unii.
Z pohledu ekonomického 
by to byla nejlepší varianta. 
Když se dnes podíváte, jak je 

provázaný byznys meziná-
rodních firem... To stojí je-
nom na tom, že nejsou žádné 
hranice, že se zboží nikde 
nezdržuje. A najednou tady 
vznikne nějaká hranice, kde 
se zboží může zdržet na dvě 
hodiny nebo také na dva týd-
ny. Když mluvím s velkými 
koncerny, všechny říkají, že 
mají od majitelů úkol hledat 
alternativy fungování bez 
britských subdodavatelů. 
Nikdo neví, co bude.

 Nedávno jste si na jedné 
konferenci o brexitu položil 
otázku, zda unie před refe-
rendem udělala málo, aby 

vysvětlila Britům význam 
setrvání v EU, anebo zda 
v Británii chyběla vůle 
argumentovat pro setrvání 
v unii. Neodpověděl jste si 
na ni. Odpovíte teď?
Myslím, že b) je správně. 
Když se podívám na politic-
kou historii Davida Camero-
na, tak to nikdy nebyl žádný 
milovník EU. Ten člověk 
20 let konzistentně říkal, 
že Brusel je zlo. A pak se 
na půl roku zkusil přesunout 
do pozice někoho, kdo unii 
podporuje. Řada lidí mu to 
přirozeně nevěřila. 

 Udělala unie dost, aby 
nechala Británii jinou mož-
nost než tvrdý brexit? Mám 
na mysli vyjádření bez-
prostředně po referendu. 
Donald Tusk prohlásil, že 
brexit bude tvrdý, nebo žád-
ný, Robert Fico, že brexit 
musí Brity bolet a podobně. 
Kdyby britská vláda zkusila 
přijít s čímkoli jiným než 
s tvrdým brexitem, nemá 
šanci to politicky obhájit. Ne 
při té náladě, kterou v Británii 
vidím. Ne při tom, jak nastar-
tovaná jsou britská média. 
Když Nejvyšší soud rozhodl, 
že vláda musí s brexitem 
do parlamentu, tak ti soudci 
byli na první stránce novin 
s nápisy „nepřátelé lidu“ (jed-
nalo se o bulvární list Daily 
Mail – pozn. red.). Myslím, že 
politicky není v Británii jiná 
šance než jít tvrdou cestou. 
Samozřejmě výsledek refe-

renda mnoho lidí překvapil. 
Ale dnes je naší rolí hájit EU. 
Ta ostřejší vyjádření z evrop-
ské strany byla v podstatě 
snahou držet sedmadvacítku 
pohromadě.

 Evropu čekají několi-
kery zajímavé volby. Jak 
do nich brexit promluví?
Určitě to bude vzpruha pro 
nacionalistickou rétoriku, 
která říká, pojďme to zkusit 
sami, jsme přece dost silní, 
skvělí. Ta nabídka různých 
frexitů, dexitů, dutchxitů 
i czexitů určitě přijde. Ale 
vlastně nevíme, jestli se 
z Británie stane argument, 

proč pro tyhle strany hlaso-
vat, anebo naopak. Když se 
podíváme na první reakce 
pár měsíců po referendu, tak 
v řadě zemí se podpora EU 
spíše zvýšila. Navíc Britové 
svým rozhodnutím donutili 
řadu evropských politiků 
znovu mluvit o tom, proč je 
Evropa důležitá. To spousta 
politiků přestala dělat. 

 Jistě. Ale nemělo by 
zaznít i to, že Britové opus-
tili EU z nějakých důvodů? 
Reagovat na brexit také 
sebekriticky?
Ano. To také chceme. Proto 
jsme loni na podzim se Slo-
váky tolik pracovali na tom, 

aby bratislavský summit 
neskončil zase jen obecnou 
deklarací, ale jednoduchým 
seznamem úkolů, co bude 
za tři, šest, dvanáct měsíců. 
A to je potřeba dělat daleko 
častěji. Design unie byl pů-
vodně navržen tak, aby fun-
govala pomalu a bylo dost 
času hledat kompromis. To 
je v normálních dobách fajn. 
Ale bohužel teď nežijeme 
v úplně normální době.

 Nebudou volební 
kampaně po Evropě, nutně 
svádějící k mnoha siláckým 
výrokům, komplikovat 
vyjednávání s Brity?

Určitě budou. Hodně bude 
záležet na schopnostech Mi-
chela Barniera jako hlavního 
vyjednávače. On musí zvlád-
nout vysvětlit členským stá-
tům, kde jsou nějaké hranice, 
za které nemá cenu jít. Zatím 
to Michel dělá velmi dobře. 
Věřím, že on je člověk, který 
je schopen to ukočírovat. 
Samozřejmě se může nějaká 
země zbláznit a začít všechno 
blokovat. Pak skončíme tím 
naprosto nejtvrdším rozcho-
dem – bez dohody, tlustou 
čarou a dvaceti lety právních 
sporů.

 To je podle vás nejčer-
nější scénář?

Součástí projevu Theresy 
Mayové byla i věta, že než 
mít špatnou dohodu, tak 
radši žádnou.

 Nesouhlasíte?
To je těžké. Co z jejího pohle-
du může být špatná dohoda, 
bude pro Evropu pravděpo-
dobně dobrá dohoda. Zase 
můžeme narazit na britskou 
politickou realitu. Co by věcně 
dávalo smysl, bude politicky 
nepřijatelné. Britové budou 
mít volby nejpozději v roce 
2020. Konzervativci jsou dnes 
ve skvělé situaci. UKIP ztratil 
agendu a je na tom špatně. 
Labouristé páchají kontinuál-
ní sebevraždu. Takže Theresa 
Mayová bude velmi opatrná, 
aby oslabeným soupeřům 
tím, že by moc ustupovala, 
nedala příliš prostoru.

 Vy jste se vyjádřil tak, že 
co bude dovoleno občanům 
unie v Británii, to bude dovo-
leno Britům v unii. Budeme 
si s Brity vyměňovat občany 
někde v půlce Eurotunelu?
Ale tohle je zrovna problém, 
který by šlo vyřešit rychle, 
mnohem rychleji než ekono-
mické vztahy. Dnes je několik 
milionů Evropanů v Británii 
a několik milionů Britů v Ev-
ropě. Ztěžovat těm lidem  
život mi přijde jako strašný  
nesmysl. A ta dohoda se dá 
udělat během dvou tří měsíců. 

Měli bychom dát těm lidem 
jistotu, že ať se stane cokoli, 
nikdo je nebude vyhánět. Ať 
pracují v Londýně, nebo žijí 
jako důchodci na španělském 
pobřeží. Nechat tyto lidi dva 
roky v nejistotě jako rukojmí 
dalších složitých debat o pe-
nězích a byznysu, to mi přijde 
strašně nefér. 
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Absolvent 
pražské vŠe 
a britské 
Open university 
začínal jako editor 
the Prague tribune, založil 
finanční server Peníze.cz 
a byl ředitelem stejnojmenné 
společnosti, jež portál 
provozuje. v letech 2004−2007 
byl náměstkem ministra financí, 
poté působil ve světové bance 
nejprve v Praze, později v usA. 
Od února 2014 je státním 
tajemníkem pro evropské 
záležitosti při Úřadu vlády 
Čr a koordinátorem digitální 
agendy. je členem Čssd. 

tomáš 
Prouza (43)
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 Velmi výrazně se 
oddělilo to, co by bylo 
dobré ekonomicky, 
od toho, co je Theresa 
Mayová schopná 
přežít politicky.
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| 14 |    fintech

Hana Filipová

Jeden produkt dostávaly 
donedávna některé banky či 
pojišťovny podle zjištění ex-
pertů Microsoftu na trh celý 
rok. Nejnovější technologie 
stále více a častěji využívané 
ve finančních ústavech ale 
tak dlouhé období nedovo-
lí. Vše významně urychlí 
a za zlomek ceny. Téma 
fintechu, tedy propojování 
financí s technologiemi jako 
internet, mobily či sociální 
sítě a nabízení produktů, jež 
inovují finanční byznys, je 
aktuální nejen v České spo-
řitelně, ale ve všech tuzem-
ských bankách.

ManTra DigiTaLizacE
Partnerem spořitelny v de-
sítkách projektů, které nyní 
mají banku dostat na digi-

tální špičku, je Microsoft, ale 
i jiné společnosti. Se změna-
mi začala přitom spořitelna 
před několika lety. Vývoji 
digitálních vychytávek se 
zde věnuje tým „ajťáků“, 
kteří si říkají „digitální pan-
káči“. Mezi ně přišel zhruba 
před rokem projektový ma-
nažer a inovátor Stanislav 
Gálik a spolu s Microsoftem 
vymýšlejí, kam a jak banku 
digitálně dále posunout. 
„V celé bance slovo digita-
lizace neustále rezonuje. 
Všichni si uvědomují, že 
přesouvat banku do digitál-
ního byznysu je nutnost,“ je 
přesvědčený Gálik.

MiLionové invESTicE
Na digitalizaci banky pracují 
ve spořitelně desítky lidí, 
takzvaný virtuální tým 
Microsoftu má do deseti 
expertů v Česku a další členy 
týmu ze zahraničí. Hrubé 
investice si v bance vyžádaly 
desítky milionů korun. 

Hlavním trendem spolu-
práce a obecně blízké bu-
doucnosti je platformizace: 

banka má být více než jenom 
budovou s trezorem. Má být 
institucí, která v digitálním 
prostředí nabízí důvěry-
hodný prostor pro interakci 
více stran, různých firem 
a zákazníků. 

PEněžEnKa v MoBiLu
Jednou z hlavních inova-
cí spořitelny je mobilní 
peněženka. „Pracujeme 
na ní, ale chceme, aby uměla 
víc než platby. Naše mobil-
ní peněženka bude umět 
vytvářet virtuální jednorá-
zové platební karty, umožní 
nahrávat a využívat všechny 
zákaznické a věrnostní 
karty,“ vypočítává Gálik 
nabídku a popisuje, že když 
člověk půjde kolem oblíbe-
ného obchodu, prostřednic-
tvím notifikace zákazníkovi 
mobilní peněženka oznámí, 
že jeho nejčastěji kupovaný 
produkt má slevu. Dalším 
bodem má být skenování 
účtenek, jež nebude třeba 
tisknout, budou vyjíždět 
rovnou v telefonu, a spousta 
dalších věcí. 

Podle plánů mají již 
v dubnu mobilní peněžen-
ku testovat zaměstnanci 
spořitelny a do konce roku 
samotní zákazníci. V prvním 
roce od spuštění spořitelna 
očekává 50 tisíc uživatelů.

cLouDové SLužBy
Microsoft se logicky podílel 
na „dodávkách“ technologic-
kého řešení: „Dodávali jsme 
technologii na prototypování 
při vývoji peněženky. Prostor, 
kde to funguje, je jednou ze 
součástí cloudových služeb 
Azure,“ dodává Jakub Vencl, 
který je v Microsoftu mimo 
jiné zodpovědný za techno-
logické strategie, které mají 
zákazníkům pomoci inovovat 
současná řešení.

Cloudové služby Azure 
od Microsoftu kromě toho 
spořitelna využívá pro 
vývoj a provoz některých 
aplikací. Například aplikací 
ke zvýšení finanční gramot-
nosti či interní agendy a dále 
pro procesy napomáhající 
optimalizaci provozu. To 
znamená rychlejší, levněj-

ší a snadnější vytváření 
softwarových prototypů pro 
různé nápady a jejich další 
vývoj. „Jsou za tím tři roky 
soustavné práce a nabírání 
zkušeností, dále míříme 
do oblasti umělé inteligence, 
a když se platforma bude 
dál rozvíjet, budeme pro to 
poskytovat další funkciona-
lity,“ upřesňuje Jakub Vencl.

KorPoráTní KLiEnTELa
Podobný model spolupráce 
je funkční i při vymýšlení 
služby pro korporátní klien-
ty. Služba nazvaná Business 
360, což je digitální platfor-
ma pro korporátní klienty, 
na které oba týmy pracují 
několik měsíců, je v jejich 
pojetí něco jako bezpečné 
on-line tržiště.

digitální pankáči  
inovují banku zevnitř

n Česká spořitelna 
a Microsoft spolupra-
cují na digitalizaci 
banky při desítkách 
projektů. 

Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium, 
který vychází 27. února.
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n Supraphon loni 
vydal výběr písní 
ze dvou pověstných 
pražských beatových 
festivalů z konce 
šedesátých let. Nyní 
přichází s dvoualbem 
z ještě starších počát-
ků tuzemské rockové 
scény. 

Dušan Kütner

V době, kdy se alba hudeb-
ních interpretů šíří éterem 
nejrůznějšími digitálními 
i analogovými cestami, přišel 
Supraphon s dvoualbem 
archivních a raritních nahrá-
vek z půlky šedesátých let, 
které bylo ve své době možné 
slyšet jen z rádia a malých 
vinylových desek.

Jedná se přitom o nejstarší 
nahrávky proslavených 

Cesta do hlubin bigbítové duše

TM Rozjezdy 2017_Appkings_E15_134_5x148.indd   1 21/02/17   09:52

266874/10 inzerce

olymPiC. Kompilace Big Beat line 1965–1968 obsahuje tuzemské bigbítové nahrávky z dob před-
cházejících vydání první dlouhohrající rockové desky Želva od olympiku (na snímku).
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Francouzského césara získal george clooney

Francouzskou filmovou cenu César za celoživotní dílo dostal 
americký herec George Clooney. Cenu za nejlepší zahraniční 
film pak obdrželo britské drama Já, Daniel Blake.

nezávislé ceny Spirit awards ovládl snímek Moonlight

Film Moonlight ovládl ceny Spirit Awards udělované za 
nezávislý film. Snímek začínajícího černošského režiséra 
Barryho Jenkinse získal celkem šest cen, mimo jiné za nej-
lepší film, režii a scénář. /čtk/

Krátce

Národní galerie kvůli sporu 
s bezpečnostní agenturou 
ABAS IPS Management uza-
vřela všechny své budovy. 
Otevřou se až v úterý. Agen-
tura totiž v pátek vypověděla 
smlouvu. Tvrdí, že jí galerie 
od listopadu neplatí za 
služby.

Smlouva přitom měla pů-
vodně trvat do března 2020. 
„Národní galerie nezaplatila 
faktury za služby poskytnuté 
od listopadu loňského roku. 
Jen za listopadové a pro-

sincové faktury činí dlužná 
částka více než šest milionů 
korun,“ uvedla mediální 
zástupkyně agentury Eva 
Kijonková.

Národní galerie ale smlou-
vu s agenturou obnovit 
nechce. Podle jejího ředitele 
Jiřího Fajta bylo důvodem 
uzavření budov opakované 
závažné porušování povin-
ností ze strany agentury. 
„Postup agentury považuji 
za naprosto neseriózní,“ 
uvedl Fajt. /čtk/

národní galerie je 
kvůli sporům zavřena

Big Beat line 1965–1968

vydal: supraphon
hodnocení: 80 %

i zapomenutých kapel, je-
jichž cesta k první dlouho-
hrající desce byla kvůli teh-
dejšímu systému předlouhá 

a trvala mnohdy léta – vždyť 
prvním dlouhohrajícím 
rockovým albem se stala až 
Želva od Olympiku 

v okupačním roce 1968. 
Většina kapel tak byla do 
té doby ráda za možnost 
nahrát alespoň jednu či 

dvě písně na malý vinylový 
singl – a právě z nich je výběr 
složen.

Do rukou se tak zájemcům 
o pravěk českého a sloven-
ského bigbítu dostává šest 
desítek nejstarších a cenných 
nahrávek devíti kapel formu-
jících tehdejší scénu, nejen 
Olympiku Petra Jandy 
a Beatmenů Deža Ursinyho, 
ale i kapel jako Mefisto, Vul-
kán, Matadors či Flamengo.

Z nahrávek zní na jedné 
straně ještě částečný ama-
térismus, na druhé pak ne-
skrývané nadšení. Po loňské 
kompilaci ze dvou pražských 
beatových festivalů tak mají 
zájemci o českou bigbítovou 
scénu další cenný relikt ma-
pující kořeny scény, z nichž 
tuzemský rock žije dodnes.
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loučení se zimou. 
Víkend v Česku probíhal 
ve znamení končícího hlučného 
masopustu a „shora“ posvě-
cené bezbřehé konzumace, jež 
v kraji tradičně pohřbívají zimu 
a vzývají nezadržitelně se blížící 
jaro. navíc už ve středu podle 
katolického kalendáře začíná 
čtyřicetidenní předvelikonoční 
půst, a tak se obyvatelé českých 
měst a obcí, vědomi si výji-
mečnosti těchto dnů, loučili se 
zimou ze všech sil. Fotografové 
je při tom zachytili mimo jiné 
v Roztokách u Prahy (vpravo), 
kde se průvod maškar s turkem 
konal již podvacáté, v Brně 
(první dva snímky dole), kde 
oslavy proběhly pod názvem 
líšeňské ostatky, a v ústeckém 
Krásném Březnu, kde si více 
než dvě stovky dětí mateřských 
školek vyrobily masky, naučily 
se lidová říkadla, písničky 
i básničky a nakonec s tím vším 
včera vyrazily do ulic.
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nezaregistrovaný podnikatel 
riskuje půlmilionovou pokutu
Od března vzniká povinnost 
posílat státu e-účtenky 
zhruba čtvrt milionu 
malo- a velkoobchodníků. 
Prozatím se jich do systému 
registrovalo přes 104 
tisíc. Kdo se do prvního 
března nezaregistroval 
do systému EET, riskuje 
až půlmilionovou pokutu. 
Náměstkyně ministra 
financí pro daně a cla 
Alena Schillerová varuje, že 
oproti první vlně EET není 
nyní v plánu „doba hájení“. 

Své tržby budou muset státu v on-
-line režimu ukázat například 
obchodní řetězce, trafiky, podomní 
prodejci, prodejci motorových vozi-
del a autodílů, e-shopy nebo prodejci 
na stáncích a tržištích. E-shop se 
může EET – elektronické evidenci 
tržeb – zcela vyhnout, pokud zboží 
jen zasílá na dobírku nebo zákaz-
ník za zboží platí na bankovní účet 
převodem. 

Povinnost EET se bude vztahovat 
i na lékárny. V metodice k elektro-
nické evidenci tržeb se na lékárny 
nejprve vůbec nemyslelo. Kvůli ne-
jasnostem se tak lékárníci dokonce 
obrátili na Finanční správu a přesné 
pokyny dostali na konci ledna. Zkou-
šeli přitom správu přesvědčit, že 
poskytují služby lidem, tudíž by se 
jich povinnost evidovat tržby týkala 
až v příštím roce. Tento výklad ale 
neuspěl a na evidovanou účtenku 
tak zákazníci v lékárnách narazí už 
od března.

V tomto případě to ale není úplně 
jednoduché. Na některé léky se evi-
dence tržeb vztahovat nebude, jiné 
medikamenty provozovna evidovat 
musí. Důležité je, jestli člověk u po-
kladny zaplatí. Pokud u léku není 
doplatek, evidenci nepodléhá, pokud 
ho hradí pacient, pak ano.

U léku, na který se doplácí zhruba 
60 korun, se Finanční správa dozví 
jenom o této částce. To, co zaplatí 
pojišťovna, Finanční správu neza-
jímá. „Bezhotovostní úhrady jsou 
ze zákona o evidenci tržeb vyňaty,“ 
vysvětluje náměstkyně ministra 
financí Alena Schillerová.

na poslední chvíli

O autentizační údaje, které umožňu-
jí podnikateli přihlášení do systému 
EET, požádalo dle Lindy Paterové 
zástupkyně mluvčí Generálního 
finančního ředitelství  
k 24. únoru 104 368 podnikatelů,  
kteří spadají do druhé vlny EET. 
Kolika malo- a velkoobchodníků se 
přesně taková povinnost týká, nemá 
ministerstvo financí přesně vyčísle-
no. Odhaduje se až 250 tisíc.

Ze zkušenosti Finanční správa 
může dosvědčit, že řada Čechů ne-
chává vyřizování na poslední chvíli. 
Finanční správa s větším náporem 
počítá, dle Schillerové posílila úřední 
hodiny. „Rozhodně budeme v první 
řadě vytipovávat ke kontrolám ty 
obchodníky, kteří si nepožádali o au-
tentizační údaje,“ varuje Schillerová 
s tím, že oproti první fázi nebudou 
mít podnikatelé „dobu hájení“. Kont-
roly začnou bezprostředně po spuště-
ní druhé fáze, podnikatelům hrozí až 
půlmilionové pokuty.

K dalšímu rozšiřování EET dojde 
příští rok. Od března 2018 se bude 

týkat všech podnikatelů a živnost-
níků vyjma vybraných řemesel a vý-
robních činností, které se do sys-
tému zapojí v červnu téhož roku. 
Další fáze i přes takto optimistická 
prohlášení budou čelit tlakům proti 
svému spuštění jak od opozičních 
stran, tak od koaliční KDU-ČSL. Za-
tímco u restaurací lidovci souhlasí 
s tím, že je to oblast, kde se nejvíce 
krátí tržby, například u řemeslníků 
nebo výrobců už si to nemyslí. Vzali 
proto zrušení zbývajících dvou fází 
jako jeden z bodů, s nimiž chtějí jít 
na podzim do sněmovních voleb. 
„Chceme zrušit třetí a čtvrtou fázi 
EET u profesí, kde to státu nic 
nepřinese,“ řekl šéf strany Pavel Bě-
lobrádek. Dále lidovci volají po tom, 
aby byli z EET vyjmuti alespoň 
prodejci na farmářských trzích. 

koho může eet poškodit?

Podle tajemníka Asociace českého 
tradičního obchodu Jana Hrdiny se 
očekávají problémy zejména u obcho-
dů ve venkovských obcích do pěti set 
obyvatel, které mají malé tržby a už 
nyní bojují o přežití. „Pro mnohé ob-
chodníky představuje zavádění EET 
poměrně velký finanční náklad, který 
by mohl být pro mnohé venkovské 
obchodníky likvidační,“ říká Hrdina.

Předseda Asociace českého tra-
dičního obchodu Zdeněk Juračka se 
domnívá, že obchodníci vše zvlád-
nou, protože jsou zvyklí na různé 
problémy. Zdůraznil také, že on sám 
EET podporuje a očekává, že se díky 
ní vyrovná český trh. „Zatím je nevy-
rovnaný, vládne tu šedá ekonomika. 
Má se dobře, kdo krade nebo má šedé 
podnikání,“ řekl.

Podobně hovoří i předseda Česko-
-vietnamské společnosti Marcel 

Winter. „Vietnamští podnikatelé 
pracují na EET aktivně už od loňské-
ho roku,“ ujišťuje s tím, že většina 
obchodníků z komunity ve svých 
obchodech bude elektronickou evi-
denci tržeb mít. 

Ne všichni jsou ochotni se se 
zavedením EET smířit. Asociace 
podnikatelů a manažerů společně 
s hnutím Radostné Česko bez EET 
pořádá už několikátou demonstraci 
za svobodné podnikání v Česku, kte-
rá je zaměřená i na zrušení elektro-
nické evidence tržeb.

Předsedu Asociace podnikatelů 
a manažerů Radomila Bábka už 
prý mnozí vyzvali, aby se zasadil 
o organizaci bojkotu EET. S tím ale 
Bábek nesouhlasí. „Protože jediní, 
kdo na to doplatí, budou bojkotující. 
Finanční správa po nich půjde – dá 
jim takové pokuty, že je zlomí. A to 
jim přece nemůžeme přát,“ říká 
Bábek. 

První oběti 

Finanční správa oznámila, že 
za leden 2017 zavřelo 135 hospod 
a restaurací. S tím ale nesouhlasí 
koncern Heineken, třetí největší 
producent piva v České republice, 
který vlastní například Krušovice 
nebo Starobrno. Zpravodajskému 
webu Českého rozhlasu napsal, že 
od nového roku mu zavřelo 280 pod-
niků, což je třikrát víc než v prosin-
ci a dvakrát víc, než uvádí Finanční 
správa pro celou republiku. Zpravo-
dajský web Českého rozhlasu kon-
taktoval největší producenty piva 
v České republice a zjistil, že zavřelo 
nejméně 818 hospod a restaurací, 
tedy téměř třiapůlkrát víc, proti 
číslům z Finanční zprávy. 
 Alena Adámková

Před sPuštěním. 
Ministr financí andrej 
Babiš si nechává upra-
vit účes při prohlídce 
areálu obchodního 
centra SaPa Praha, kde 
se zúčastnil konference 
jejimž cílem bylo sezná-
mit vietnamské podni-
katele s elektronickou 
evidencí tržeb. Zatím 
vietnamská živnostnice 
elektronickou účtenku 
vystavovat nemusela.Fo

to
 č

tk
, f

ot
o 

na
 ti

tu
ln

í s
tr

an
ě 

čt
k

Speciál| 18 | eet



případech platbu zaevidovat pře-
dem a později případně stornovat.

Jak je to s účtenkami EEt z hlediska 
plátců DPH?
Když obchodník vystavuje EET 
účtenku, tak v rámci ní je potřeba 
evidovat i DPH, která se k ní vztahuje 
(a to i v případě, že jde o úhradu fak-
tury). Ale pozor, EET účtenka sama 
o sobě není daňovým dokladem, 
takže na ní nesmí být DPH vyčíslena, 
jinak by se mohlo jednat o daňový 
doklad a mohlo by se stát, že se odve-
de DPH státu dvakrát, a to aniž by si 
ji mohl zákazník dvakrát nárokovat. 
Je třeba si dát na toto pozor zejména 
u kombinovaných dokladů, kdy EET 
účtenka je zároveň prodejním nebo 
pokladním dokladem.

První měsíce využívání 
EET již přinesly pár 
poznatků z hlediska chyb 
při platbách. Zároveň 
druhá vlna rozšíří 
problematiku plateb o nové 
způsoby. „Například je 
třeba evidovat úhrady 
i virtuálními měnami 
a kryptoměnami,“ 
upozorňuje v rozhovoru 
Jana Jáčová, jednatelka 
a ředitelka společnosti 
Účetnictví on-line. 

Jaké platby budou po druhé vlně spa-
dat pod EEt?
Často se mluví jen o potřebě evi-
dovat platby v hotovosti, případně 
se ještě zmiňují platby kartou, 
ale to není úplná pravda – evidu-
jí se v podstatě všechny úhrady 
s jedinou výjimkou a tou je ban-
kovní převod. Takže kromě plateb 
v hotovosti a platebními kartami je 

třeba evidovat i platby stravenkami, 
platebními poukázkami, šeky, kupo-
ny, platby přes různé platební brány 
(samozřejmě s výjimkou bran pro 
bankovní převod), jako je PayPal, 
nebo brány pro platbu platebními 
kartami. Dokonce je třeba evido-
vat úhrady i virtuálními měnami 
a kryptoměnami, jako je například 
bitcoin.

na co si obchodníci mají dát především 
pozor?
První věcí, na co si dát pozor, je čas 
evidence – evidenci je potřeba pro-
vést nejpozději v okamžiku platby. 
U hotovostních operací na nějaké 
sekundě nesejde, a dokud neuvidíte 
peníze, tak není třeba evidovat dříve 
– pokud k tomu nemáte nějaký jiný 
důvod. Ale u platebních karet je to 
už ošidné, protože platební terminál 
běžně na účtenku tiskne čas trans-
akce a ten by neměl být pozdější než 
čas na EET účtence. 

Stejně tak u většiny platebních 
bran předem nevíte, jestli zákazník 
zaplatí a velmi často ani jakým způ-
sobem – proto je potřeba v těchto 
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Je předání účtenky zákazníkovi povin-
né?
To je další věc, na kterou je potřeba 
nezapomínat – po vystavení EET 
účtenky ji předat zákazníkovi, 
postačí ji před něj položit. V rámci 
e-shopů stačí EET účtenku poslat 
e-mailem anebo zobrazit na webu. 
Účtenku je potřeba vystavit vždy, 
a to i v případě, kdyby ji zákazník 
odmítl. Zákazník není povinen si 
účtenku převzít, tu pak lze vyhodit 
a vy ji potom vyhodit můžete – není 
třeba ji archivovat.

Co ještě obchodníci častěji opomíjejí?
Bývá vynechána informace o pro-
dejním nebo pokladním místě, a to 
včetně e-shopu. 

michal král
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delší výpadek evidence 
znamená návrat paragonů 

Poměrně dost podnikatelů spadají-
cích do první vlny se setkalo se situací, 
kdy kvůli výpadku EET serverů anebo 
pokladního systému zůstali odkázáni 
na ruční vypisování účtenek. Část 
z nich se tedy uchýlila k vypisování 
paragonů každému zákazníkovi. Ten-
to krok je však zbytečný.

„Zákon je pro tyto případy naštěstí 
navržen poměrně dobře. Metodický 
pokyn v části 4.3 pátého odstavce 
zmiňuje, že v případě dlouhodobé-
ho výpadku je možné přijaté platby 
doposlat jako jednu sumární částku. 
Dodavatel pokladního systému by 
v případě technických potíží měl 

mýty a polopravdy 
ke druhé vlně eet
S blížící se druhou vlnou EET se znovu rozvířily debaty 
o různých problémech či přímo o zákonu o elektronické 
evidenci tržeb. „Nejasný výklad některých pasáží 
zákona, malá možnost oficiálních konzultací, ale také 
jistá zmatečnost v rámci komunitních diskuzí daly 
v otázce elektronické evidence tržeb vzniknout celé řadě 
obecně přijímaných mýtů a polopravd,“ říká Petr Filipec, 
ředitel společnosti Storyous, která se mimo jiné zabývá 
pokladnami k EET. Některé z těchto mýtů a polopravd 
technického rázu jsme se pokusili uvést na pravou míru.

svým klientům vystavit potvrzení pro 
Finanční správu, která bude dosta-
tečným vysvětlením pro přerušení 
evidence. Přijaté platby je pochopi-
telně nutné zaznamenat pro budoucí 
zúčtování, na druhou stranu paragon 
je nutné podle zákona o ochraně 
spotřebitele vypsat pouze tomu, kdo 
o účtenku požádá,“ upřesňuje Filipec.

eet pokladny pro maloobchod 
musejí mít zákaznický displej

Zejména v posledních dnech se 
objevila informace, že pokladny 
určené pro retail musejí mít displej, 
na který uvidí při markování zboží 
zákazník. To by mohl být problém 
pro všechny, kteří jako EET poklad-

nu používají tablet nebo počítač. 
„Fáma vychází z chybné interpre-
tace zákona o ochraně spotřebitele 
a záměny zákona o evidenci tržeb 
za někdejší zákon o registračních 
pokladnách. Často citovaný zákon 
o ochraně spotřebitele pouze 
zmiňuje, že prodávající je povinen 
informovat spotřebitele o ceně pro-
dávaných výrobků, ale jasně dodá-
vá, že stačí zřetelně označit výrobek 
cenovkou či informaci o ceně jinak 
vhodně zpřístupnit. Displej u kasy 
by tedy dával smysl jen tehdy, kdy 
není zboží vůbec označeno cenou 
nebo se u kasy neobjevuje ceník,“ 
upozorňuje Petr Filipec.

Pokladnu je možné propojit 
s libovolnou váhou

Velká část pokladních systémů 
nabízí také možnost dokoupit váhu, 
která se připojí buď pomocí kabelu, 
anebo bezdrátově. Prodejci kvůli 
pohodlí takovému řešení dají často 
přednost před svou dosavadní vá-
hou. Není to však bez rizika.

„Je třeba, aby byla certifikována 
nejen přesnost měření váhy, ale také 
spojení váhy s pokladnou. Pokud by 
druhá zmíněná certifikace pokladně 
chyběla, neprobíhá vážení přímo 

evidenci tržeb provozuje 
řada zemí evropy
Česko patřilo k posledním 
zemím střední 
a východní Evropy, kde 
byl výběr daní ponechán 
na „dobrovolném“ 
přiznání tržeb živnostníky. 
Ve většině států EU funguje 
nějaká forma evidence 
tržeb, ať již v elektronické 
podobě nebo s použitím 
jiných metod, například 
speciálních pokladen.

Velmi zjednodušeně lze říci, že elek-
tronickou on-line evidenci používají 
hlavně země střední a východní 
Evropy, zatímco „off-line“ přístup 
převažuje v Evropě západní. Proč se 
české ministerstvo financí inspirovalo 
Chorvatskem a nesnažilo se adaptovat 
některý z modelů známý ze západo-
evropských zemí? Důvod je podle 
ministerstva financí prostý. Chorvat-
sko a další země Balkánu či východ-
ní Evropy zaváděly evidenci tržeb 
v posledních letech, používají proto 
technologicky vyspělejší řešení, které 
jsou pro podnikatele méně zatěžující. 

off-line západ

V západoevropských zemích, jako je 
Německo, Francie, Španělsko nebo 
Portugalsko, mají obchodníci povin-
nost používat pokladny, z nichž by 
měly finanční úřady při kontrolách 
vyčíst potřebné informace o celko-
vých tržbách. Systém je však děravý. 
V zemi galského kohouta nebo 
na Pyrenejském poloostrově se tak 
neprodá téměř žádná pokladna bez 
programu Arnold, který umožňuje 
vést paralelní účetnictví. Jedno pro 
majitele firmy a druhé pro stát. 

do pokladny‘ v souladu s nařízením 
č. 121/2016 Sb. o posuzování shody 
vah s neautomatickou činností při 
jejich dodávání na trh. Od ledna 2017 
musejí být navíc všechna spojení 
váhy a pokladny v souladu s ev-
ropskou normou WELMEC, jinak 
nebude možno tato zařízení legálně 
používat. Za platnou certifikaci 
spojení váhy a pokladny navíc odpo-
vídá provozovatel, nikoli prodejce. 
Na druhou stranu není kvůli EET 
pokladně nezbytně nutné měnit 
svou původní váhu za váhu novou, 
pokud obchodníkovi nevadí ruční 
přepisování váhy do svého pokladní-
ho systému,“ vysvětluje Filipec.

velký bratr se dívá a vidí úplně 
všechno

Většina podnikatelů se na EET dívá 
s nedůvěrou už proto, že jim dodnes 
není jasné, jaké informace o nich 
jejich kasa vlastně posílá Finanční 
správě.

„Panují obavy, že přes EET 
pokladny má ministerstvo financí 
kompletní přístup k datům ulo-
ženým v pokladním systému. To 
však není možné. Kasa se servery 
Finanční správy komunikuje pouze 
pomocí jednotlivých datových zpráv, 
odesílajících informace o zaevido-
vané platbě. Finanční správa se tak 
nedostane k jednotlivým položkám 
na účtu – vždy obdrží jen sumární 
částku. Na druhou stranu je třeba 
zmínit, že již z dat, která dnes po-
mocí EET pokladen akumulují, jsou 
schopni získat důležité provozní 
informace – například ziskovost 
podniků, výši útrat v čase a podob-
ně,“ říká Petr Filipec.

/mik/

»

Fo
to

 č
tk



Podnikejte v klidu.



Speciál| 22 | eet

VF_EET_17_ePokladna_225x297_E15_300.indd   1 14.02.17   16:28

26
56

80
/1

8 



 in
ze

rc
e

26
70

26
/1

2 


 in
ze

rc
e

Podobně u našich západních 
sousedů řada podnikatelů použí-
vá v pokladnách programy zvané 
Zapper, které v kasách zpětně 
upravují údaje, a navíc jsou velmi 
těžko odhalitelné. Rovněž tam 
software často prodávají přímo sa-
motní výrobci pokladen. Německá 
vláda proto pomáhala financovat 
systém čipů zvaný Insika, který by 
podobným manipulacím bránil. 
Při testování u taxikářů v Ham-
burku vzrostly jejich tržby přes noc 
až na dvojnásobek. Zavedení čipů 
se však v nejbližší době nechystá, 
na toto téma se v zemi stále disku-
tuje. 

on-line východ

Údajně kvůli snadné manipulaci 
s daty se česká vláda rozhodla jít 
cestou elektronické evidence tržeb. 
Ta v různých formách, ať už on-line 
evidence nebo používáním čipů brá-
nících manipulaci, funguje ve  
14 zemích Evropy. V podobě, která 
se zavádí v Česku, tedy v on-line 
registraci všech plateb, ve zmíněném 
Chorvatsku a ve Slovinsku. 

Například podnikatelé na soused-
ním Slovensku musejí hotovostní 
tržby evidovat v registračních 
pokladnách již několik let. Zpo-
čátku se povinnost vztahovala 
hlavně na obchody a restaurace, 
od roku 2015 je tamní vláda rozší-
řila do dalších sektorů ekonomiky 
včetně hoteliérů, lékařů, veterinářů, 
advokátů, notářů, exekutorů nebo 
cestovních kanceláří. Podnikatelé si 
mohli vybrat, zda si pořídí regist-
rační pokladny nebo se připojí  
k on-line evidenci. 

růst daňových výnosů

Elektronická evidence tržeb platí 
také v Maďarsku, od loňského roku 
také v Rakousku nebo ve Slovinsku. 
Tam za první tři čtvrtletí přizna-
ný obrat podnikatelů s daňovými 
pokladnami meziročně vzrostl 
o 6,5 procenta. Zatímco Slovinci 
okoukali chorvatský model a po-
kladny tam registrují tržby on-line 
do centrálního systému, na ra-
kouský finanční úřad se informace 
neodesílají nepřetržitě, ale ukládají 
se do paměti pokladen, odkud si 
je úředníci vyzvednou a zkontro-
lují, zda účtování proběhlo podle 
zákona.  

Již od roku 1994 funguje evidence 
tržeb v Polsku. Poměrně často tam 
dochází ke změnám legislativy a z ní 
vyplývajících povinností pro podni-
katele. Ti naposledy měnili pokladny 
v roce 2013, přesto si budou muset 
nová zařízení pořídit do konce letoš-
ního roku. Cílem je přejít na systém, 
který bude zaznamenávat prodej 
pouze elektronicky a obchodníkům 
odpadne povinnost skladovat roky 
papírové účtenky. Zároveň zvýšit 

výběr DPH o dvě až tři miliardy zlo-
tých, tedy o 12,5 až 19 miliard korun.

Evidence tržeb funguje rovněž 
v Itálii, Belgii, Litvě, Švédsku, Ru-
munsku, Bulharsku, Řecku, na Kyp-
ru a na Maltě.

inspirace Chorvatskem

Inspirací pro české ministerstvo 
financí bylo Chorvatsko. To dokázalo 
evidenci tržeb zavést velmi rychle. 
Chorvatská vláda rozhodla o zave-
dení elektronické evidence tržeb 
pátého června 2012 a za tři měsíce 
byla na internetových stánkách 
uveřejněna technická specifikace. 
Krátce nato začalo testování systé-
mu. Chorvatský parlament přijal 
návrh příslušného zákona v listopa-
du 2012, přičemž 80 poslanců bylo 
pro, jen dva proti. Od prvního ledna 
2013 začal systém fungovat. 

Na specifikaci IT systému pro celý 
projekt od počátku spolupracovala 
tamní hospodářská komora. I díky 
tomu bylo nastoleno velmi konku-
renční prostředí, které vedlo ke sní-
žení cen potřebných technologií pro 
podnikatele.  

Kromě samotného napojení po-
kladny na centrální evidenci museli 
živnostníci také sestavit interní 

dokument popisující fungování 
systému v dané provozovně a při-
způsobit novým pravidlům podobu 
účtenky. Na té se nově objevil kód, 
který vygeneroval systém evidence 
tržeb. 

Během prvního roku po zavedení 
systému se v Chorvatsku vybralo 
na DPH přibližně stejné množství 
peněz jako v předchozích letech, tedy 
kolem 40 miliard kun, což představu-
je téměř 148 miliard korun. Nástup 
evidence tržeb byl totiž spojený se 
snížením DPH v některých sektorech. 

„Důsledek vysokých daní je to, že 
je platí malý počet občanů. Proto 
jsme se rozhodli, aby větší počet 
občanů platil nižší daně. To byla 
vedoucí myšlenka k tomu, aby-
chom snížili daně i administrativní 
zatížení podnikatelů,“ uvedl bývalý 
chorvatský ministr financí z let 2014 
až 2016 Boris Lalovac.

A tento postup slavil v zemi 
úspěch. V roce 2015 se podle mi-
nisterstva financí na DPH vybralo 
43,6 miliardy kun, což bylo nejvíce 
od vyhlášení nezávislosti země 
v roce 1991. Například u restaurací se 
podařilo zvýšit výběr daní o více než 
50 procent, u malých právnických 
osob zhruba o třetinu, u maloobcho-
du zhruba o čtvrtinu.

Mapa evropských států, kde se využívá různými způsoby elektronická evidence tržeb. 
Země s on-line registrací všech plateb a centrální evidencí jsou vyznačeny červeně  
– Česká republika, Chorvatsko a Slovinsko.

Systém funguje i po technické 
stránce. Jeho pokrytí bylo v roce 
2013 stoprocentní. V průměru vyge-
neruje dva tisíce kódů pro účtenky 
za vteřinu a deset milionů účtenek 
denně. Průměrná doba odezvy 
systému je průměrně 0,307 tisícin 
sekundy.

Firmy v Chorvatsku se k systému 
připojovaly postupně. Od prvního 
ledna 2013 se zapojily velké a střední 
podniky a pohostinství. Od první-
ho dubna 2013 subjekty, které se 
zabývají činností v obchodě, dále 
zdravotníci, veterináři, právníci, 
revizoři, inženýři, architekti, daňový 
poradci, pracovníci v cestovním 
ruchu. Od prvního července 2013 pak 
všichni ostatní, kteří jsou povinní 
systém zavést podle zákona. 

Podpora veřejnosti

Klíčovou součástí úspěchu zavedení 
elektronické evidence tržeb v Chor-
vatsku byla podpora veřejnosti. 
Důležitá proto byla její informova-
nost o smyslu a cílech projektu. To 
se dělo prostřednictvím webových 
stránek či SMS. Stát pak motivoval 
veřejnost k tomu, aby od obchodníků 
vyžadovala účtenky, soutěží o ceny 
v hodnotě 100 až 800 eur. Do té přišlo 
půl milionu obálek s deseti miliony 
poslaných účtenek. I díky tomu podle 
průzkumů 93 procent občanů v Chor-
vatsku evidenci tržeb podporuje. 

Naplnění státního rozpočtu 
přitom podle Borise Lalovace nebylo 
hlavním cílem zavedení EET. „Byl to 
projekt, který měl přinést poctivou 
konkurenci mezi podnikateli,“ zdů-
raznil Boris Lalovac.  

V Chorvatsku působí přibližně 
243 tisíc firem a živnostníků, z toho 
je 155 tisíc plátců DPH. Na počátku 
elektronické evidence tržeb vychá-
zelo chorvatské ministerstvo financí 
z dostupných dat od daňových správ 
o výdělcích či ročním obratu firem. 
Například příjmy uváděla velká část 
firem mezi dvěma až čtyřmi tisíci eur 
ročně. 

„Když průměrná roční hrubá 
mzda v Chorvatsku je asi 8712 eur, 
tak vidíme, že výdělky, které firmy 
přihlašovaly, byly dvakrát až třikrát 
nižší, než jak by mělo být podle stati-
stického úřadu v porovnání s prů-
měrnou mzdou,“ upozornil Boris 
Lalovac. Z těchto údajů bylo patrné, 
že firmy nepřiznávaly podstatnou 
část svých příjmů.

Smyslem zavedení evidence tržeb 
však nebyla perzekuce živnost-
níků za prohřešky z předchozích 
let. „Řekli jsme si, že budeme brát 
rok 2013 jako ten základní a od něj 
zahájíme kontrolu podnikatelů. 
A k těm předchozím rokům se 
postavíme tak, že vstup do legální 
ekonomiky bude bez jakýchkoliv 
důsledků a sankcí pro ty, kteří před-
tím podnikali v šedé zóně,“ uzavřel 
Boris Lalovac.    dalibor dostál

EEt v Evropě»
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